

**DEWAN MAJLIS****Sabtu, 2 Rejab 1440/9 Mac 2019****YANG DI-PERTUA  
DAN AHLI-AHLI MAJLIS  
MESYUARAT NEGARA****HADIR:****YANG DI-PERTUA**

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji Abdul Rahman bin Dato Setia Haji Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara, Negara Brunei Darussalam.

**AHLI RASMI KERANA JAWATAN  
(PERDANA MENTERI DAN  
MENTERI-MENTERI):**

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara Brunei Darussalam.

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi Arabia), The Order of the Renaissance (First Degree) (Jordan), Grand Cross of Crown Order - G.K.K. (Netherlands), Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), Order of Lakandula with the Rank of Grand Cross (Philippines), The Order of Prince Yaroslav the Wise, Second Class (Ukraine), DSO (Military) (Singapore), PHBS., Menteri Kanan di Jabatan Perdana Menteri, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji Awang Abu Bakar bin Haji Apong, PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Pehin Udana Khatib Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri Pertahanan II, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin Haji Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd Daud, PSNB., SPMB., PJK., PKL., Menteri di Jabatan Perdana Menteri, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew bin Abdullah, PSNB., SPMB., SNB., Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Kewangan dan Ekonomi II, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., PJK., PIKB., PKL., Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II, Negara Brunei Darussalam.  
**(Tidak hadir atas urusan rasmi)**

Yang Berhormat Dato Seri Setia Ir. Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, PSNB., SPMB., SNB., PIKB., PKL., Menteri Pembangunan, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. Haji Mat Suny bin Haji Mohd Hussein, PSNB., DPMB., PJK., Menteri Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, PSNB., DPMB., PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang Abdul Mutalib bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato Paduka Haji Mohammad Yusof, PSNB., SMB., PIKB., Menteri Pengangkutan dan Infokomunikasi, Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Awang Haji Aminuddin Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok Dato Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.

**AHLI YANG DILANTIK ORANG-ORANG YANG BERGELAR:**

Yang Berhormat Pehin Datu Imam Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., DSNB., PHBS., PBLI., PKL.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., PKL.

**AHLI YANG DILANTIK ORANG-ORANG YANG TELAH MENCAPAI KECEMERLANGAN:**

Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung, PSB., PIKB., PKL.

Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arsad, SMB.

Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh.

Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman.

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii.

Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Haji Ash'ari, PIKB.

Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad, PIKB.

**AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI DAERAH-DAERAH:**

Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu Mukim Berakas 'B', Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara.

Yang Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei dan Muara.

Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin, PSB., PIKB., Penghulu Mukim Gadong 'A', Zon 4 - Daerah Brunei dan Muara.

Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari, Ketua Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah Brunei dan Muara.

Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman, PSB., PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid Lama, Pekan Muara, Sabun dan Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei dan Muara.

Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah Belait.

Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.

Yang Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, Zon 1 - Daerah Tutong.

Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong.

Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima Mukim Daerah Temburong.

#### **HADIR BERSAMA:**

Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya Pekerma Jaya Dato Paduka Awang Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, Negara Brunei Darussalam.

Yang Mulia Dayang Rose Aminah binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, Negara Brunei Darussalam.

#### **Mesyuarat mula bersidang pada pukul 9.00 pagi**

**Yang Dimuliakan Jurutulis:**  
بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang pada hari kedua hari Sabtu, 2 Rejab 1440 bersamaan 9 Mac 2019 didahului dengan Doa Selamat.

#### **DOA SELAMAT**

Doa selamat dibacakan oleh Yang Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. (Imam Masjid Omar 'Ali Saifuddien).

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

أَلْحَمْدُ لِلَّهِ kita bersyukur ke hadrat اللَّهِ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى kerana dengan limpah rahmat-Nya jua, kita dapat sama-sama hadir pada hari ini dan bersidang bagi hari yang kedua di Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara.

Selawat serta salam ke atas Junjungan Besar kita Nabi Muhammad Sallalahi Alaihi Wassalam kaum kerabat, para sahabat serta pengikut-pengikut Baginda yang taat lagi setia hingga ke akhir zaman.

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagaimana yang kita sedia maklum, Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara ini telah selamat, selesai dan sempurna dilaksanakan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 / 7 Mac 2019.

Majlis ini sebagaimana lazimnya menyebarkan setinggi-tinggi menjunjung kasih atas keberangkatan baginda bercemar duli dan titah yang dikurniakan oleh baginda itu.

Perutusan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanah Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam amat telus dan amat jelas bahawa baginda senantiasa prihatin terhadap kesejahteraan dan kebajikan rakyat dan penduduk negara ini dan seterusnya menyeru Ahli-Ahli Yang Berhormat Majlis Mesyuarat Negara ini untuk membuat pendekatan serta penelitian terhadap perkara-perkara strategik dalam usaha mempelbagaikan dan mengembangkan ekonomi sejajar dengan era yang kita hadapi ini.

Dalam memastikan usaha-usaha ini berjalan lancar, pihak-pihak yang berkenaan dan berkaitan diingatkan untuk terus menyediakan prasarana yang lebih kondusif di samping mengukuhkan *good governance* dalam semua aspek. Ini termasuklah bantuan-bantuan dan subsidi-subsidi yang dihulurkan, dapat dimanfaatkan sebaiknya supaya ia tidak disalahgunakan.

Isu pengangguran sewajarnya ditangani secara holistik, manakala belia selaku generasi pelapis negara hendaklah ditangani agar mereka ini lebih *marketable* dan relevan untuk meneruskan agenda pembangunan

negara kerana sememangnya isu ini memerlukan *whole of nation approach*.

Oleh yang demikian, dalam Persidangan Majlis Mesyuarat Negara Kelima Belas ini, Ahli-Ahli Yang Berhormat hendaklah lebih teliti dan melihat keadaan secara 360° yang merangkumi semua aspek bagi meningkatkan kualiti kehidupan rakyat dan demi mencapai Wawasan Brunei 2035.

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Di hadapan kita sekarang ada perkara-perkara yang perlu kita selesaikan dengan segera, dengan sebab itu, saya mencadangkan kita sekarang berpindah ke agenda seterusnya.

**Yang Dimulihkan Jurutulis:** Perkara IV. Kertas-kertas yang akan dibentangkan di atas meja. Kertas No.1 Tahun 2019 oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji Awang Abu Bakar bin Haji Apong, Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei Darussalam.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri:** بِسْمِ اللّٰهِ الرَّحْمٰنِ الرَّحِیْمِ

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللّٰهِ وَبَرَكَاتُهُ Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya dengan segala hormat memohon izin kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua untuk membentangkan di atas meja Kertas No. 1 Tahun 2019 iaitu Senarai Perintah-Perintah Darurat yang telah diluluskan dalam tahun 2018 menurut Fasal 83 dari Perlembagaan Negara Brunei Darussalam. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Dimuliakan Jurutulis:** Kertas No. 2 Tahun 2019 yang akan dibentangkan oleh Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew bin Abdullah, Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II, Negara Brunei Darussalam.

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
 أَلْتَسَاءَمُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
 dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya dengan segala hormatnya memohon izin kepada Yang Berhormat dan Yang Di-Pertua untuk membentangkan di atas meja Kertas No. 2 Tahun 2019 iaitu Anggaran Hasil dan Perbelanjaan Negara bagi Tahun Kewangan 2019/2020. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebentar tadi Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri telah membuat kenyataan untuk membentangkan Senarai Perintah-Perintah Darurat Yang Telah Diluluskan dalam Tahun 2018 menurut Fasal 83 dari Perlembagaan Negara Brunei Darussalam dan Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II akan membentangkan Anggaran Hasil dan Perbelanjaan Negara Bagi Tahun Kewangan 2019/2020. Maka saya izinkan bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang berkenaan untuk membentangkan kertas-kertas yang dimaksudkan.

أَلْتَسَاءَمُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya telah difahamkan bahawa Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri ingin membuat kenyataan pada ketika ini. Silakan Yang Berhormat.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
 أَلْتَسَاءَمُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
 Yang Berhormat Yang Di-Pertua, saya ingin mencadangkan bahawa menurut Peraturan 4(3) daripada Peraturan-Peraturan Majlis Mesyuarat Negara membolehkan supaya Perkara VI, *subsection 1* iaitu Usul Yang Telah Diberi Notis yang akan dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri akan lebih dahulu dibincangkan dalam persidangan hari kedua ini.

Perkara ini saya cadangkan kerana amat mustahak untuk disegerakan dalam Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini. Oleh yang demikian, saya berharap cadangan ini akan dapat dipersetujui oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Cadangan yang dikemukakan oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri untuk mendahulukan Perkara VI mendapat sokongan.

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
 dan salam sejahtera. Yang Berhormat

Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya menyokong cadangan daripada Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri supaya Perkara VI, *subsection* 1 iaitu Usul Yang Telah Diberi Notis yang akan dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertua Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri akan lebih dahulu dibincangkan. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Ahli-Ahli Yang Berhormat, setelah mendengar kenyataan yang diberikan oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri yang telah pun disokong sepenuhnya oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri, maka saya berpendapat perkara ini amat jelas dan tidak perlu kita bahaskan. Saya sekarang bertanya kepada Ahli Yang Berhormat yang lain adakah cadangan ini kita teruskan atau sebaliknya.

Oleh sebab tidak ada bantahan apa-apa maka saya kira semuanya bersetuju cadangan ini sekarang kita laksanakan. Silakan.

**Yang Dimulihkan Jurutulis:** Perkara VI, Usul Yang Telah Diberi Notis akan dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Menteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan

Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Silakan Yang Berhormat.

**Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri:** بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ dan salam sejahtera.

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَيَّ أَشْرَفَ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. الْحَمْدُ لِلَّهِ syukur ke hadrat اللَّهِ kerana dengan limpah kurnia dan izin- Nya jua dapat kita sama-sama bersidang pada hari kedua Persidangan Majlis Mesyuarat Negara pada hari ini.

Kita juga bersyukur ke hadrat اللَّهِ kerana dengan rahmat dan izin-Nya jua Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini telah selamat disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam pada hari Khamis yang lalu. Maka dengan ini, saya ingin mencadangkan satu Usul seperti berikut:

**"Majlis ini bersetuju meluluskan satu Usul menyembahkan sepenuh-penuh menjunjung kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda dan seterusnya berkenan menyempurnakan Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 Hijrah bersamaan 7 Mac 2019 Masihi dan di atas titah baginda yang mana majlis ini menjunjung kasih dengan setinggi-tingginya.**

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Seperti mana yang kita telah sama-sama dengar, titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam itu mengandungi banyak nasihat, peringatan dan pandangan jauh baginda yang jelas menggambarkan kebijaksanaan dan kewibawaan baginda selaku pemimpin negara yang senantiasa prihatin dan mengutamakan kemakmuran negara dan kesejahteraan rakyat.

Antara lain, perkara yang telah baginda titahkan ialah mengenai kepentingan dan peranan majlis ini sebagai wadah

bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat menyumbangkan buah fikiran yang bermanfaat untuk negara di samping untuk mengetengahkan perkara-perkara strategik demi kesejahteraan rakyat dan penduduk.

Dalam perbincangan majlis ini, saya berharap apa jua perkara yang ditimbulkan dan yang dibincangkan di dalam Dewan yang mulia ini hendaklah mengambil kira kepentingan negara dan keharmonian bermasyarakat agar ia tidak akan menimbulkan sebarang isu yang boleh disalahertikan oleh masyarakat setempat atau antarabangsa. Perkara ini amatlah penting untuk kita ambil perhatian dan jadikan sebagai sandaran dan panduan dalam perbincangan kita di dalam majlis ini.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia juga menyentuh mengenai agenda utama persidangan iaitu perbahasan mengenai Anggaran Hasil dan Perbelanjaan untuk Tahun Kewangan 2019/2020, dimana baginda penuh yakin bahawa peruntukan-peruntukan yang disediakan adalah benar-benar menepati keperluan negara dan semua program dan inisiatif yang dirancang, titah baginda, tidak lain adalah bertujuan untuk meningkatkan lagi kualiti kehidupan rakyat. Dalam hubungan ini, semua kementerian adalah disarankan untuk menggunakan peruntukan-peruntukan yang disediakan dengan sebaik-baiknya seperti mana yang dihasratkan oleh baginda.

Baginda juga menyentuh mengenai sistem pentadbiran yang perlu sentiasa

diperkukuhkan. Dasar-dasar dan peraturan seperti mana titah baginda hendaklah sentiasa dikemas kini supaya lebih telus dan berkesan. Bagi memastikan keberkesannya para pelaksana dan penguat kuasa undang-undang perlulah mempunyai integriti yang tinggi dan mengamalkan sikap amanah dan bertanggungjawab dalam tugas masing-masing.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam juga telah menyentuh dan menyambut baik inisiatif Ahli-Ahli Yang Berhormat mengadakan permuzakarah dengan kementerian-kementerian dan mengadakan lawatan-lawatan untuk mengetahui secara lebih dekat mengenai kedudukan projek-projek kerajaan. Dalam hubungan ini saya menyeru Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk menjunjung titah nasihat baginda supaya Ahli-Ahli Yang Berhormat tidak mengemukakan soalan-soalan yang sudah pernah dibincangkan tetapi hendaklah mengemukakan cadangan dan perkara-perkara baharu terutama dalam melaksanakan usaha-usaha ke arah menjana dan mempelbagaikan ekonomi negara.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat, Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam juga telah menyentuh mengenai kepentingan generasi golongan belia sebagai aset dan jentera pembangunan negara. Golongan belia seperti mana titah baginda perlu diberikan suntikan semangat untuk

meneruskan agenda pembangunan. Mereka juga perlu sentiasa dididik, dilatih dan dilengkapi dengan kemahiran-kemahiran yang bersesuaian demi meningkatkan keupayaan masing-masing.

Baginda juga telah menyentuh mengenai kepesatan teknologi termasuk kemajuan industri digital dan revolusi industri keempat yang akan menjadi salah satu agenda utama dalam memperkasa masyarakat khususnya penuntut, peniaga dan pihak kerajaan sendiri yang akan mengubah landskap kehidupan kita seharian. Dalam hubungan ini, pihak pengusaha seperti mana titah baginda juga perlu mengambil kesempatan dari ekonomi digital tersebut sambil meraih peluang dari perdagangan tanpa sempadan. Seperti mana titah baginda jua negara kita tidak lama lagi akan menandatangani perjanjian *Regional Comprehensive Economic Partnership (RCEP)* iaitu kerjasama ekonomi di antara negara-negara ASEAN dan enam negara lain. Selaras dengan saranan baginda, peniaga tempatan hendaklah memanfaatkan kesempatan dari perjanjian-perjanjian tersebut dengan sebaik-baiknya dengan menaik taraf kualiti produk dan meningkatkan daya saing masing-masing demi mencapai hasrat negara dalam mempelbagaikan ekonomi.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam juga menyentuh mengenai kadar pertumbuhan KDNK yang kurang memberangsangkan dengan kejatuhan

harga minyak dan dengan kedudukan pendapatan negara yang masih bergantung pada hasil minyak dan gas. Namun demikian, baginda bersyukur kerana terdapat sektor-sektor bukan minyak dan gas yang menunjukkan pertumbuhan positif. Perkara ini seperti mana titah baginda memerlukan *Whole Of Nation Approach* yang menghendaki kerjasama dan kesepakatan padu daripada semua pihak dalam kerajaan demi memastikan segala perancangan yang dibuat tidak akan menjadi sia-sia.

Satu lagi perkara yang telah disentuh oleh baginda ialah mengenai kadar pengangguran yang kian meningkat yang tidak boleh dipandang ringan. Selaras dengan titah baginda, perkara-perkara ini hendaklah dikaji dan dicari jalan penyelesaiannya. Dalam hubungan ini, agensi-agensi kerajaan dan swasta perlu saling berganding bahu dalam usaha ke arah mewujudkan lebih banyak peluang pekerjaan bagi anak-anak tempatan selain meningkatkan keberkesanan dalam mengenal pasti keperluan sumber tenaga manusia. Dalam hubungan ini, langkah-langkah yang bersesuaian hendaklah diambil bagi memastikan kelulusan-kelulusan yang diperolehi oleh graduan tempatan benar-benar menepati dan memenuhi keperluan pasaran pekerjaan.

Baginda seterusnya menyentuh mengenai kebajikan rakyat yang menurut baginda mesti diutamakan. Bantuan-bantuan dan subsidi yang telah dihulurkan hendaklah dilaksanakan dengan teratur supaya tidak berlaku ketirisan atau penyalahgunaan di

kalangan penerima. Oleh yang demikian, agensi-agensi yang berkenaan hendaklah mengambil langkah-langkah yang bersesuaian untuk memeduli dan menangani sungutan-sungutan orang ramai dengan turun padang mendengar keluh-kesah serta permasalahan rakyat dan seterusnya 'mengelinga' kemaslahatan mereka dengan mengambil contoh tauladan dan kepimpinan yang ditunjukkan oleh baginda sendiri yang sering kali bercemar duli turun padang dan meninjau sendiri dengan dekat keadaan dan masalah yang dihadapi oleh rakyat baginda.

Kita sememangnya amat bersyukur dan merasa sangat bertuah dan beruntung kerana memiliki seorang raja yang bersifat pemedulian, sangat prihatin dan sentiasa mengambil berat akan kesejahteraan rakyat.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya percaya dan penuh yakin Ahli-Ahli Yang Berhormat akan terus-menerus mendukung dan menjunjung setinggi-tingginya titah dan hasrat murni Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam itu, khususnya dalam meningkatkan ekonomi negara dan kesejahteraan rakyat.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Pada mengakhiri ucapan saya ini, saya ingin mengulangi seruan supaya kita semua di Dewan yang mulia ini sama-sama menanai dan menghayati inti sari titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka

Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam itu dan seterusnya menunaikan kewajipan yang diamanahkan oleh baginda kepada kita semua dengan ikhlas dan penuh tanggungjawab, sekian

وبالله التوفيق والهداية السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun mendengar kenyataan daripada Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri mengenai Usul yang telah dikemukakan. Saya meminta sekarang seorang ahli untuk menyokong Usul yang telah dikemukakan oleh Yang Berhormat itu.

#### **Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya menyokong sepenuhnya Usul yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri sebentar tadi. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebentar tadi Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan

Menteri di Jabatan Perdana Menteri telah mencadangkan satu Usul untuk menyembahkan sepenuhnya menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda ke majlis ini pada hari Khamis 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019.

Usul ini disokong oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri. Maka Usul ini saya bukakan sekarang kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk membahaskan. Bersama saya ada beberapa Ahli yang ingin membuat kenyataan dan sekarang saya persilakan Yang Berhormat Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji Lahit.

#### **Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji Lahit:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

dan salam sejahtera.

الْحَمْدُ لِلَّهِ dalam Usul menjunjung kasih ini, kaola menyokong penuh Usul daripada Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang

Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Dalam kesempatan ini, kaola menyebarkan setinggi-tinggi menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddien Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda dan seterusnya mengurniakan titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi Permesyuaratan Pertama Dari Permesyuaratan Kelima Belas pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola menyebarkan sokongan dan akan berusaha sedaya upaya mungkin untuk menunaikan sebahagian hasrat titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam mengikut kemampuan dan buah fikiran kaola bagi membincang dan membahaskan isu-isu yang dianggap bermanfaat terutama sekali yang berkaitan dengan kesejahteraan penduduk dan rakyat negara ini. **إِنْ شَاءَ اللَّهُ.**

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola akan sentiasa berganding bahu dengan agensi-agensi yang berkenaan untuk pembangunan negara yang tercinta ini terutama dalam mempelbagaikan ekonomi iaitu tidak hanya bergantung pada hasil sumber minyak dan gas malah menyokong titah baginda supaya

jentera pentadbiran paling hadapan dapat mengguna pakai *whole of nation approach* iaitu adanya kerjasama dan kesepakatan padu. Walaupun pada akhir-akhir ini harga minyak dunia menunjukkan tanda-tanda positif tetapi peningkatannya masih perlahan dan pertumbuhan ekonomi tetap sahaja masih berada pada paras yang rendah.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, menyentuh titah baginda yang berkali-kali sejak kebelakangan ini iaitu mengenai golongan belia selaku aset negara sebagai jentera pembangunan, baginda inginkan suntikan semangat diberikan kepada para belia ini dalam agenda pembangunan iaitu sesuai dengan kepesatan teknologi informasi dan komunikasi yang sebahagian besarnya para belia sudah mengikuti perkembangannya malah telah dirasakan dalam setiap aspek kehidupan masyarakat kita di negara ini. Teknologi *internet* berkembang dan menyatukan dalam ruang maya atau sebuah dunia atau sering disebut sebagai *cyberspace* tempat orang melakukan berbagai-bagai aktiviti termasuk aktiviti perekonomian yang disebut sebagai ekonomi digital iaitu sektor ekonomi yang meliputi barangan, perkhidmatan, perusahaan, transaksi bank dan banyak lagi.

Bagi negara kita pula, bergantung pada keupayaan teknologi digital negara ini. Dalam mendukung hasrat ini, sokongan pihak-pihak berkenaan sangat perlu bagi memberikan para belia pendidikan, kemahiran, pengalaman, pemantauan dan modal bagi yang berkaitan dengannya.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, menyentuh tentang kebimbangan baginda dalam kadar pengangguran yang kian meningkat

Baginda menitahkan supaya ia dikaji dan dicari penyelesaiannya. Dalam permasalahan ini adakah kemungkinan perlunya ditubuhkan unit *manpower projection* yang akan menilai dan mengkaji keperluan tenaga manusia yang *marketable* yang relevan dengan kehendak ruang pekerjaan dan situasi pada masa ini. Selain itu, harus diambil perhatian akan pekerjaan yang disukai oleh anak tempatan yang masih dipegang oleh pekerja-pekerja asing supaya diberikan kepada anak tempatan yang berkelayakan.

Misalannya, dalam sektor pendidikan ada graduan pendidikan yang masih menganggur diberi peluang menjadi guru di sekolah-sekolah swasta yang masih terdapat banyak tenaga pengajar orang asing malah terdapat orang asing suami isteri bertugas dalam sekolah yang sama.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, banyak jawatan dalam sektor yang lain yang boleh diisi oleh anak tempatan tetapi jawatan-jawatan penting ini masih dimonopoli oleh pekerja-pekerja asing. Walau bagaimanapun, bukanlah maksud kita 100% meniadakan pekerja asing. Perlu juga diambil kira kepakaran mereka yang belum dapat dijawat oleh anak tempatan. Oleh itu, anak tempatan mesti belajar mengambil kemahiran ini. Bagi sektor-sektor yang mengambil pekerja asing pula perlulah

menggunakan nisbah dengan jumlah nisbah lebih banyak kepada anak-anak tempatan.

Selain itu, bagi mengurangkan jumlah pekerja asing agar diisi oleh anak tempatan harus jua atau ada kemungkinan diperkenalkan akta atau dasar levi kepada pengambilan setiap seorang pekerja asing.

Kesimpulannya, semua perkara yang terkandung dalam titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang tersebut di atas menunjukkan pemedulian, keprihatinan dan kebijaksanaan baginda yang inginkan kesejahteraan dan kemakmuran semua lapisan rakyat dan penduduk negara ini tanpa mengira bangsa dan agama.

Oleh itu, kaola turut sama menjunjung tinggi akan hasrat titah baginda. Akhirnya sebagai penutup marilah kita sama-sama berdoa semoga negara kita sentiasa dalam aman dan makmur serta Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanah Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddin Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan kerabat baginda beroleh kesejahteraan dan rahmat serta hidayah dari **جاء اللهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى**

وبالله التوفيق والهداية

وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih.

### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Teirma kasih Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya ingin mengingatkan Ahli-Ahli Yang Berhormat yang akan berucap supaya tidak akan mengulang perkara-perkara yang sudah diucapkan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat yang terdahulu. Hal ini akan memberikan kita peluang kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain untuk membuat hujah-hujah mereka. Kita juga telah mendengar titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia sendiri supaya perkara-perkara yang sudah dibawa dan dikemukakan dalam majlis ini pada tahun-tahun yang sudah tidaklah payah lagi ditimbulkan dalam majlis ini secara berlarutan.

Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu.

**Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu:** Terima Kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Kaola lebih dahulu dengan jernih hati menyembahkan setinggi-tinggi menjunjung kasih atas keberangkatan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan

Yang Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara dan atas limpah kunia titah baginda.

Kaola juga menyokong Usul daripada Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Dato Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang menyembahkan ucapan berbilang-banyak menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam di atas keberangkatan dan telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan semalam jelas mencerminkan keprihatinan, kebijaksanaan, pemedulian serta pandangan jauh baginda. Sesungguhnya titah baginda padat dan penuh perisian yang menyentuh pelbagai isu yang mengandungi nasihat dan peringatan khususnya keperluan bagi kita semua dari semua lapisan masyarakat termasuklah jentera perkhidmatan kerajaan, sektor swasta dan orang ramai agar bersatu padu bersama-sama mengorak langkah dalam semangat berkesepakatan dan perpaduan yang iaitu untuk memperkasakan dan memantapkan lagi pertumbuhan dan landskap negara

di samping mempertingkatkan kesejahteraan rakyat terutama dalam mengharungi cabaran ekonomi global pada masa ini.

Dalam pada itu juga, baginda menekankan mengenai kepentingan negara untuk tidak ketinggalan dalam era digital khususnya dalam kita mengharungi cabaran Revolusi Industri Ke-4 yang memerlukan kesemua sektor di negara ini melakukan perubahan seiring dengan transformasi digital dan untuk kekal berdaya saing.

Sememangnya kepesatan pembangunan teknologi dalam memberi kesan dalam kehidupan seharian tidak dapat dielakkan. Kehadiran teknologi pintar dalam pelbagai industri menyebabkan eko-sistem ekonomi dan sosial turut berubah. Seiring dengan kefahaman ini semua pihak perlu memastikan pembangunan inklusif dalam rentak Revolusi Industri Ke-4 ini.

Semua sektor perlu mempersiapkan diri tidak kira dalam bidang ekonomi, sosial, pembangunan perhubungan dan sebagainya. Suasana yang digambarkan telah memaksa kita semua turut berevolusi dan tidak statik dengan pendekatan tradisi. Jika sekiranya cabaran teknologi baharu yang kompleks ini tidak diberikan penekanan sewajarnya peranan negara boleh saja jauh ketinggalan dalam persaingan di peringkat global.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dalam menyentuh mengenai isu pengangguran

di negara ini serta kepentingan membuat kajian dan penyelidikan memang tidak dapat dinafikan bahawa punca masalah pengangguran di negara ini adalah bermacam-macam dan *multisectoral*.

Dari itu, kaola mencadangkan agar usaha-usaha menangani punca masalah pengangguran dijadikan agenda tetap negara. Penyelidikan dan kajian yang lebih meluas dan terperinci mengenai sebab-sebab pengangguran di negara ini dapat diteruskan dan dipertingkatkan.

Ini termasuk dalam mengumpulkan maklumat dan statistik pasaran pekerjaan seperti data mengenai pegwujudan perkerjaan, pusing ganti pekerja dan *trend* pengambilan pekerja. Hal ini penting bagi perancangan dan pemantauan kemajuan pembangunan modal insan dan dasar pasaran pekerjaan bagi memudahkan proses merumuskan dasar rangka tindak dan program yang responsif berdasarkan kajian yang tepat pada masanya.

Pentingnya peranan dan matlamat kita membuat penyelidikan dan kajian yang lebih mendalam pernah dibangkitkan dan dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam sempena Majlis Konvokesyen Ke-24 Universiti Brunei Darussalam pada tahun 2012 yang antara lain baginda bertitah; "*Kalau tidak ada kajian bagaimanakah kita boleh tahu puncanya? Jika tidak tahu puncanya bagaimanakah mungkin untuk kita membanterasnya? Begitulah kepentingan kajian. Negara tidak syak*

*lagi perlukan pangkalan data untuk menangani semua ini."*

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola menyambut baik usaha-usaha dan inisiatif yang telah dilaksanakan kesemua pihak dalam sama-sama kita membangunkan negara bagi kita mencapai Wawasan Brunei, 2035. Banyak perkembangan dan program pembaikan telah dapat kita kecapai sepanjang tahun lepas. Adalah diharapkan agar segala usaha kita termasuk dari segi rangka tindakan dan program akan dapat terus dipergiatkan dan dilaksanakan secara pendekatan *whole of nation* dengan semangat persepakatan dan perpaduan, sekian.

وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad.

**Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

Saya menyokong sepenuhnya Usul yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Dato Perdana Menteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang

Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan ucapan sepenuh-penuh menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dan berkenan mengurniakan titah pada hari tersebut.

Sesungguhnya titah baginda amatlah padat dengan harapan, nasihat dan pandangan jauh baginda yang mencerminkan sifat pemedulian rakyat dan penduduk Negara Brunei Darussalam ini akan senantiasa terpelihara dengan rahmat اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya menyeru semua Ahli Majlis Mesyuarat Negara yang berada di Dewan yang mulia ini serta nasihat untuk diri sendiri jua untuk kitani berfikir secara inovatif dalam mencadangkan mahupun membahaskan apa jua perkara di sini kerana apa yang lebih penting ialah *strategic action* ataupun tindakan strategik.

Memanglah ada beberapa perkara yang dibawakan dalam Dewan yang mulia ini kitani cuma dapat melihat hasilnya selepas beberapa lama untuk memberikan ia masa untuk berkembang dengan sebaiknya namun *the low hanging fruits* mahupun perkara-perkara dasar yang masih dalam kajian atau

perancangan bisailah kita percepatkan sebaiknya dengan tanpa menjejaskan keberkesannya.

Janganlah kita biarkan rakyat Negara Brunei Darussalam yang mengikuti perkembangan Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini tahun demi tahun yang berharap akan sesuatu perkara itu ada keputusan yang baik dari segi sosio ekonomi, kebajikan, perkhidmatan pembangunan, pendidikan dan lain-lain lagi merasa hampa kerana kita dalam Dewan yang mulia ini belum dapat membuat keputusan ataupun membiarkannya belum selesai. Ini amat perlu sekali terutama dalam titah baginda yang menyebut bahawa para belia untuk terus diberikan suntikan semangat untuk meneruskan agenda pembangunan negara tanpa bosan.

إِن شَاءَ اللهُ saya percaya kami belia bersedia untuk menyahut apa saja seruan negara dan menyambut apa jua tanggungjawab yang bersesuaian untuk mengharungi masa depan untuk Negara Brunei Darussalam jua. Janganlah dibiarkan sampai ada yang tercicir untuk melibatkan diri dalam pembangunan negara kerana beberapa perkara yang terlalu lama belum ada penyelesaian.

مَنْحَمْدُ اللهُ ramai sudah para belia kitani bekerja di peringkat swasta dan baru-baru ini kita mendengar Kontrak i-Usahawan sudah ada yang ditandatangani oleh syarikat swasta yang diuruskan oleh para belia sendiri. Namun, kadang-kadang sedih juga mendengar daripada belia kitani yang sebenarnya tidak kisah berpendapatan kecil kerana

ingin menimba pengalaman kerja ataupun berbisnes. Namun, kerana tidak ada pengangkutan awam yang efektif mereka tidak dapat hadir bekerja pada waktu yang ditetapkan ataupun proses yang diperlukan apa jua permohonan mereka mengambil waktu lama untuk menjalankan perniagaan.

Janganlah kitani terus menyaksikan pengganguran kitani semakin meningkat disebabkan ekonomi yang merudum, prosedur-prosedur yang mengambil masa terlalu lama ataupun perancangan sumber tenaga manusia yang belum padu akan tetapi kitani perlu kaji semula apakah remedi yang perlu dibuat.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Mengenai *marketability* pekerja-pekerja kitani, saya menyeru supaya kitani terus dan terus memberikan fokus kepada *lifelong learning*. Apakah usaha kitani untuk memberi peluang pekerja-pekerja biasa yang tidak memerlukan kelulusan tinggi seperti buruh ataupun pemandu dapat meningkatkan kemahiran mereka mengambil kursus *reskilling* atau *upskilling* seperti contoh pengurusan pejabat ataupun juga menyambung pengajian?

مَنْحَمْدُ اللهُ sudah ada kursus *modular* ataupun kursus pendek disediakan, akan tetapi jika gaji mereka sebulan adalah jumlah yuran untuk modul-modul tersebut dan pilihan terpaksa dibuat untuk membeli makanan di rumah ataupun belajar, setentunya belajar terpaksa diketepikan. Ini bukanlah

kerana mereka tidak mahu akan tetapi tidak dapat.

اللَّحْمَدُ لِلَّهِ baginda juga ada menyebut mengenai Revolusi Industri 4.0 serta Digital Ekonomi. Saya masih ingat lagi di dalam Dewan yang mulia ini kitani juga ada menyebut serba sedikit mengenai *Forth Industry Revolution* ini pada persidangan tahun lepas.

Nah bisaitah kitani jangan jadikan ia sebagai *talking point* sahaja dalam perbahasan kitani akan tetapi kitani sediakan *road map, blue print, framework* apa jua usaha strategic di peringkat negara untuk ia dapat dijadikan realiti bagi meningkatkan taraf kehidupan. Jika kitani melangkau dan mungkin terlepas peluang bagi industri 1.0, 2.0 dan 3.0 namun industri 4.0 ini kitani tidak boleh membiarkan berlalu begitu sahaja.

Terakhir sekali, saya juga ingin menyuarakan dan menyahut seruan *whole of nation*. Mungkin kitani mulakan sebagai Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara bersama kementerian-kementerian yang berkaitan, jika ia belum ada lagi diusahakan. Iaitu untuk juga turut membuat permuzakarah dan lawatan kerja ke *NGOs* yang berada di Negara Brunei Darussalam untuk mengetahui bagaimana kitani dapat bekerjasama dalam bidang-bidang yang bersesuaian, sekian.  
وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**  
Saya persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman.

**Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ Othman:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat yang kaola hormati sekalian.

اللَّحْمَدُ لِلَّهِ kaola dengan penuh hormat dan takzim sukacita menyokong sepenuhnya dan bersetuju atas Usul Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan sepenuhnya menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda bercemar Duli ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola amat menjunjung tinggi titah Kebawah

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang merupakan satu titah yang berpandangan jauh lagi tulus dalam mengingati kita semua akan tanggungjawab untuk memfokuskan segala perbincangan mengenai perkara-perkara yang strategik yang boleh memberi kesan kepada kesejahteraan dan kemakmuran rakyat dan negara.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia adalah sangat signifikan dan relevan bagi kita yang berada di Dewan yang mulia ini, dan juga mereka yang di luar sana untuk dimengertikan, dilaksanakan dan ditani dengan penuh kejujuran, ketaatan, kesetiaan yang tidak berbelah bahagi.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin menyentuh mengenai dasar dan peraturan. Dasar dan peraturan yang telah disentuh oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia merupakan perkara yang terpenting dalam memastikan urusan takbir penyelenggaraan, pelaksanaan dan kepimpinan supaya semua ini dapat dikawal disida dan dilaksanakan dengan cepat betul serta tidak terkeluar daripada yang dihasratkan dengan bersistem.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Kaola ingin juga menyentuh mengenai membina masa depan bangsa dan generasi muda. Hasrat baginda ke arah masa depan bangsa terutamanya generasi muda merupakan mesej yang

terang dan nyata untuk kita sama-sama memainkan peranan dan komitmen yang tinggi dalam mempelbagaikan sosioekonomi aktiviti dan seterusnya memberikan dorongan semangat supaya mereka ini merupakan generasi penerus kemajuan negara yang kita cintai ini.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua seterusnya kaola ingin menyentuh mengenai *Regional Comprehensive Economy Partnership*. Dalam perkara ini langkah yang positif oleh Kerajaan baginda dalam memastikan peluang perniagaan bagi memasarkan produk tempatan di peringkat antarabangsa akan lebih terbuka luas dan seterusnya merupakan gelombang mempelbagaikan ekonomi Negara bertepatan dengan *roadmap industry* negara.

Seterusnya kaola ingin menyentuh mengenai Keluaran Dalam Negara Kasar (KDNK) dalam menghadapi situasi (KDNK) yang sedikit terkesan kepada Negara kita dan juga di peringkat global perlu semua pihak bekerjasama dalam berhadapan dengan situasi ini dan dengan kerja bersatu padu ini akan membolehkan Wawasan Brunei 2035 akan dapat dicapai. Peringatan baginda ini adalah perkara yang penting untuk diambil tindakan dengan segera.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin meneruskan mengenai pengangguran. Dalam isu pengangguran baginda menyarankan supaya jangka masa pendek dan panjang dikaji dan diusahakan jalan penyelesaiannya tidak dipandang ringan dan mengenal pasti sejauh mana sumber tenaga manusia dan pusat pengajian tinggi tempatan dan

luar negara yang *marketable* dan relevan dengan situasi terkini. Isu yang berbangkit ini adalah tanggungjawab kita bersama untuk memastikan perkara yang disentuh oleh baginda ini ditangani dengan efisien dan efektif.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, bantuan dan subsidi mengenai perkara ini, kaola menyentuh pemberian subsidi dan bantuan perlulah diurus dengan betul dan jangan sampai berlaku ketirisan. **اللَّحْمَدُ لِلَّهِ** kita bersyukur atas kemurahan hati dan pemedulian baginda ke atas rakyat baginda dalam meringankan kos sara hidup dan ke arah ini perlulah dirancang kajian dan penyelidikan dibuat dengan menggunakan kaedah yang berkesan supaya tidak berlaku salah guna pada oleh si penerima.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola ingin merumuskan daripada titah baginda harapan baginda untuk memastikan Majlis Mesyuarat pada tahun ini supaya dapat membincangkan perkara-perkara yang strategik pencapaian negara dapat direalisasikan, dan juga harapan baginda kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat termasuk kaola sendiri supaya dapat menyuarakan pandangan dan seranan di semua bidang yang bukan hanya menjurus kepada ekonomi malahan juga yang menjadi tanggungjawab kerajaan.

Justeru yang berada di Dewan yang mulia ini akan sama-sama bekerjasama serta mengukuh persafahaman supaya kita dapat menunaikan, menjalankan hasrat dan cita-cita baginda yang luhur

dan murni dengan mudah dan ringan tanpa terbeban.

Akhirnya Yang Berhormat Yang Di-Pertua marilah kita sama-sama bermesyuarat dengan penuh dedikasi dan merancang perjalanan menjana perekonomian negara dan sebaliknya kita berdoa ke hadrat Allah Subhanahu Wata'ala semoga apa jua yang kita rancang **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** jua yang berkuasa menentukannya, amin, sekian. **وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته**

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Sekarang saya persilakan Yang Berhormat Menteri Kebudayaan Belia dan Sukan.

**Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan:**

**بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ**

**الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ** **السلام عليكم ورحمة الله وبركاته** dan salam sejahtera.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-ahli Yang Berhormat yang dirahmati Allah. Lebih dahulu peramba, kaola, saya sukacita mengucapkan syukur ke hadrat **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** kerana dengan limpah kurnia-Nya peramba/kaola/saya dapat berdiri di Dewan ini bersama rakan-rakan Ahli Menteri Kabinet dan Ahli-Ahli Yang Berhormat dalam Mesyuarat Pertama Dari Musim Pemesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Peramba koala saya sukacita menyokong Usul yang dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri pada menyembahkan setinggi-tinggi menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar' Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan dan titah baginda yang telah dikurniakan semasa Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Pemesyuaratan Kelima Belas pada 30 Jamadilakhir 1440/7 Mac 2019 yang lalu.

Titah baginda merupakan amanah dan hasrat yang perlu ditanai dan disemai dengan sebaik-baiknya, khusus dalam memastikan negara akan terus meningkatkan lagi kualiti kehidupan seluruh lapisan rakyat dan penduduk demi menjamin kesejahteraan secara keseluruhannya. Titah baginda mempunyai pengertian yang sungguh holistik, iaitu untuk mencapainya, kita memerlukan pendekatan secara menyeluruh, ringkasnya *Whole of Nation approach*.

Baginda tegas mengingatkan kita bahawa ini amatlah memerlukan kerjasama dan kesepakatan padu daripada semua pihak terutama jentera pentadbiran paling hadapan yang dibarisi oleh jemaah menteri, timbalan menteri, setiausaha tetap dan pegawai-pegawai kanan kerajaan agar semua perancangan untuk merealisasikan Wawasan Brunei 2035 tidak menjadi sia-sia.

Apa yang turut penting ialah penekanan baginda tentang peri mustahaknya peranan generasi muda sebagai aset negara, iaitu selaku jentera pembangunan. Oleh itu, kita perlu menghargai dan bersifat prihatin terhadap mereka kerana, **أَلْحَمْدُ لِلَّهِ** para belia terbukti telah dan akan terus menyumbang kepada pembangunan negara secara menyeluruh.

Sebagai misalan, kita sudah melihat pelbagai forum yang telah dikendalikan oleh *NGO* belia, khusus untuk mengongsikan cadangan jalan penyelesaian kepada perkara yang berimpak tinggi dalam agenda negara termasuk isu pengangguran, kemasyarakatan, alam persekitaran serta tatacara *re-skilling* terutamanya dalam konteks Revolusi Industri Ke-4 serta penglibatan belia dalam kesukarelawan.

Oleh itu, kepekaan para belia sebagai aset negara hendaklah digalas dan diambil kira dengan menyediakan peluang dan wadah yang bersesuaian agar ia dapat dimaksimumkan dalam melaksanakan agenda berkepentingan di peringkat negara.

Sememangnya, apa pun inisiatif yang penting adalah turut melibatkan para belia untuk memberikan sumbangan fikiran agar ia akan lagi komprehensif dan menyeluruh. Ini amat diperlukan kerana dalam sama-sama menghadapi cabaran Revolusi Industri Keempat yang semua pihak terutamanya para belia hendaklah berkerjasama sebagai satu pasukan ke arah memperkasa masyarakat, khasnya masyarakat penuntut, peniaga dan pihak kerajaan sendiri, termasuk akan mengubah lanskap kehidupan seharian. **إِنْ شَاءَ اللَّهُ**, *Actions and collaborations* bersama para belia *is out way forward*.

Yang berhormat Yang Di-Pertua, negara sangat beruntung dinaungi oleh raja yang pemeduliaan dan prihatin terhadap hal-ehwal kebajikan rakyat dan penduduknya dalam semua peringkat masyarakat. Penekanan baginda bahawa kebajikan rakyat mesti diutamakan membawa erti bahawa keprihatinan juga perlu dilihat terutamanya dalam memastikan bantuan-bantuan dihulurkan kepada golongan berhak dan benar-benar memerlukannya dan tidak disalahgunakan oleh mana-mana jua pihak. **إِنْ شَاءَ اللَّهُ** ia memerlukan mekanisme-mekanisme yang tertentu dalam menjayakan usaha ini, di samping sifat turun padang, "mengelinga" dan memeduli serta mendengar.

Pada masa yang sama kebajikan rakyat juga dilihat dari sudut penyediaan peluang pekerjaan khusus bagi golongan sasaran. Oleh itu, kita akan terus mengutamakan usaha untuk merealisasikan mekanisme yang terbaik

untuk mencari pekerjaan yang boleh mengubah sara kehidupan golongan ini. Matlamat kita menyediakan peluang saksama bagi golongan sasaran termasuk Orang Kelainan Upaya, Belia Tercicir dan keluarga yang menerima bantuan secara khususnya, bukan saja dari segi peningkatan pendapatan tetapi juga ke arah mengeluarkan golongan berkenan daripada kitaran kemiskinan atau *poverty cycle* dengan menyasarkan peluang pekerjaan kepada ahli-ahli keluarga yang lain. Ini lah perkara-perkara strategik yang perlu dikukuhkan ke arah pencapaian negara.

Akhir kalam, Peramba/Koala/Saya sekali lagi, ingin sama-sama menyembahkan setinggi-tinggi menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas titah baginda yang jelas menekankan agar semua perancangan dan usaha untuk disasarkan pada matlamat utama negara yang semakin menghampiri kita iaitu Wawasan Brunei 2035.

Semoga dalam Dewan mulia ini, kita semua akan dapat membincangkan dan mengenal pasti pendekatan-pendekatan untuk mengukuhkan lagi sistem pentadbiran termasuk pengemaskinian dasar-dasar dan peraturan-peraturan secara berterusan ke arah pencapaian matlamat negara sepertimana yang dihasratkan.

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya mempersilakan sekarang Yang Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty binti dato Seri Laila Jasa Awang Haji Abdul Rahman.

**Yang Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa Awang Haji Abdul Rahman:**

Terima Kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua, بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ Yang Berhormat Yang Di-Pertua, semalam adalah sambutan Hari Wanita Antarabangsa. Sebelum koala menyampaikan Usul menyembah, menjunjung kasih izinkan koala memberikan ucapan Selamat Hari Wanita Kebangsaan kepada para wanita yang berada di dalam Dewan yang mulia ini serta seluruh kaum wanita.

Setiap tahun Hari Wanita Antarabangsa selalu diraikan sebagai penghargaan kepada pencapaian-pencapaian yang telah dirai oleh wanita-wanita seluruh dunia. Ini juga secara tidak langsung meraikan usaha-usaha para wanita dalam negara dalam membentuk dan bertindak sebagai *agent of change* kearah perubahan dan pencapaian negara yang dinamik yang inovatif khususnya dalam merealisasikan pendekatan *holistic* dalam agenda pembangunan masyarakat.

Tema Hari Wanita Antarabangsa tahun ini ialah *Balance for Better* yang menekankan keseimbangan kehidupan wanita seluruh dunia dan *Gender Balance*. Imbangan *gender* penting bagi

ekonomi dan masyarakat yang berkembang maju, Koala yakin keseimbangan atau *balance* bukanlah isu wanita atau jantina semata-mata tetapi ia juga merangkumi aspek keseimbangan di setiap peringkat termasuk di dunia dan sosioekonomi, kepimpinan, kebudayaan, politik dan kehidupan. Ia jua membantu memperkasakan wanita kerana ia membantu mengurangkan keganasan rumah tangga dan memberi nilai kepada wanita. Wanita dan anak perempuan tidak dimanfaatkan dan tidak disalahgunakan oleh sebarang faktor seperti penyalahgunaan seks, *sexual abuse*, penyalahgunaan emosi, *emotion abuse* dan penyalahgunaan *physical abuse*.

Kaola yakin tema hari wanita kebangsaan kali ini memberikan suntikan semangat yang tinggi kepada wanita-wanita, bukan saja dinegara kita, bahkan di seluruh dunia kerana koala percaya pemerksaan wanita dari berbagai-bagai aspek sangat penting dan akan memberikan perubahan yang sangat signifikan kepada pertumbuhan negara di seluruh dunia.

Dalam era digital masa ini, inovasi dan teknologi memberikan peluang-peluang baharu kepada wanita-wanita, namun *trend* menunjukkan *gender digital divide* yang semakin meningkat dan masih kurang wanita yang mewakili komuniti bidang sains, teknologi kejuteraan, matematik dan reka bentuk. Menurut kajian *Microsoft 2017*, 52% wanita di seluruh dunia bekerja dalam bidang

*non-technology*. Manakala cuma 20% yang berkerja dibidang *tech jobs*.

Dari *mobile banking*, perbankan mudah alih *artificial intelligent* dan *internet of things*, *idea-idea* dan pengalaman-pengalaman para wanita adalah penting dan kita sama-sama menjayakan dan melaksanakan pelan-pelan inovasi yang akan membentuk masa depan masyarakat negara kita.

Koala ingin mengambil kesempatan ini untuk mengingatkan semua wanita bahawa, mereka mempunyai kehebatan untuk mencapai apa yang diinginkan, Apa yang penting para wanita harus percaya mereka boleh memimpin diri mereka untuk melakukan suatu perubahan jika ada kesungguhan untuk menuju ke arah apa yang diinginkan. Kita masih perlu memupuk *mindset* yang lebih progresif, positif dan pelaksanaan pelan-pelan atau aktiviti-aktiviti yang inklusif untuk digabungkan bagi pembangunan masyarakat dan negara.

*Women have diverse personalities, strengths and capabilities so as men- These diversities colours our nation and our people: we are different. With this diversity and with the right empowerment and mindset, we can transform Brunei to a whole new level. Ladies this is for you. SELAMAT HARI WANITA ANTARABANGSA.*

Ahli-Ahli Yang Berhormat, dan Yang Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik kerana Jawatan dan Yang Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik. Kaola menyokong Usul yang dicadang oleh Yang Berhormat

Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri ingin menyembahkan banyak-banyak menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara yang berkenaan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat, melalui titah baginda perhatian yang tinggi diperlukan dalam mempelbagaikan sumbangan kepada ekonomi negara dan juga menekankan agar di Dewan Yang Mulia ini serta semua ahli-ahli yang terlibat akan dapat mengkaji beberapa perkara yang berkaitan dengan kewangan negara, pertumbuhan tenaga manusia perkembangan era *digitalisation* – Industri Revolution 4.0 dan penjanaan ekonomi melalui sektor bukan minyak dan gas.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat, kaola berdiri di depan di dewan yang mulia ini bagi mengutarakan Usul yang dalam pemikiran kaola adalah mustahak untuk dibincangkan dan diteliti. Kaola ingin mengusulkan beberapa perkara.

Kaola yakin Ahli-Ahli Yang Berhormat bersetuju bahawasanya titah baginda penuh dengan amanat, panduan, harapan dan kepercayaan terhadap

kemampuan masyarakat kita untuk berkembang maju dan berdaya tahan dalam mencabari global pada masa ini terutama sekali dengan era *Fourth Industrial Revolution*. Baginda kerap bertitah menekankan isu-isu *Fourth Industrial Revolution*. Ini menggambarkan betapa pentingnya isu yang berkait rapat dengan pertumbuhan ekonomi negara dan perlunya negara kita separas dan meningkatkan era digital pada zaman sekarang.

Kedua, mengenai dengan sistem pentadbiran. Ianya jentera kerajaan yang sangat penting dalam negara. Ini kerana ianya mendokong wawasan negara kearah memastikan pelaksanaan dan mengubal dasar-dasar supaya sentiasa telus dan efektif untuk memastikan keberkesannya. Wawasan Negara 2035 merangkumi kesemuanya. Oleh itu untuk menuju kearah kejayaan adalah seharusnya diambil perhatian.

Kita sering menyebut *Whole Of Nation Approach* untuk meningkatkan produktiviti dan berdaya saing tetapi adakah kita benar-benar yakin kita telah mempraktikkannya? Adakah negara kita bergerak seiring kemajuan yang kita inginka?. Keperluan negara semakin meningkat dan ketara. Kita mesti terus mengambil pendekatan yang lebih berdisiplin dan berhemat. Kejayaan hanya akan boleh direalisasikan dengan rancangan fiskal yang kukuh serta merancang strategi jangka panjang untuk keuntungan negara. Dengan ini perlunya ada kesepakatan, kerjasama dan transparansi yang berterusan dari semua pihak yang berwajib untuk terus

berusaha sama-sama merealisasikan Wawasan Negara 2035.

Kaola juga ingin mencadangkan supaya pembangunan kapasiti dapat dipertingkatkan dengan memberikan latihan pegawai-pegawai kerajaan yang berkelayakan. Inisiatif ini akan dapat membantu kerajaan untuk meningkatkan produktiviti dan membantu mencapai objektif dalam jangka masa yang panjang. Ini juga secara langsung akan membantu mereka mempersiapkan diri dengan *Industrial Revolution 4.0*.

Dalam era digital pada masa ini kejудan *Industrial Revolution 4.0* menyumbangkan kepada pembangunan ekonomi dan perindustrian. Keperluan negara untuk menuju ke arah *Industrial Revolution 4.0* dengan mengujudkan *centralised* dan *digitised database* seharusnya diambil perhatian. *centralised* dan *digitised database* menjadi satu sistem dimana kesemuanya data yang penting di kumpulkan dan disimpan untuk mengelakkan daripadanya terjadinya duplikasi data. Negara kita memerlukan satu pangkalan data khas yang dapat diakses oleh pihak yang berkepentingan sama ada *online* dan *offline*.

Ini akan menjadikan Brunei akan lebih maju dan menjadi sebuah negara yang *smart nation* serta memaksimumkan potensi ekonomi digital negara ini.

Dengan ada nya pengkalan data ini, ia kan meningkatkan lagi proses pemeliharaan dan keselamatan data pada masa yang sama mempersiapkan

diri untuk implikasi dari perkembangan teknologi.

Untuk memenuhi kemahiran bakat baru yang dibawa *Fourth Industrial Revolution* mana-mana agensi perlu tenaga kerja inovasi dengan pendedahan yang lebih luas. Berkolaborasi dengan sektor industri adalah salah satu langkah yang berkesan persiapkan rakyat negara ini agar dapat mengatasi cabaran yang di bawa oleh zaman tekonogi.

Di bawah sektor Pendidikan ada beberapa cadangan yang kaola bentangkan sebelum ini semasa acara *Smart Future Forum* yang dianjurkan oleh AITI pada awal tahun ini untuk mempersiapkan belia-belie negara ini mereka perlu diberi latihan yang mendalam dan pengalaman *hands on*, terutama pelajar-pelajar di peringkat pendidikan tinggi dengan kerjasama pemimpin akademik, pemimpin industri dan kerajaan agar mereka terdedah kepada industri untuk meningkatkan kemahiran penyelesaian masalah kualiti pemangkin keatas inovasi. Kaola tiap kali menekankan bahawa kita mesti melatih penuntut tempatan untuk pekerjaan masa depan kerana pekerjaan pada zaman ini telah menjadi kurang relevan di era pertumbuhan digital.

Semasa permesyuaratan keempat belas Mesyuarat Negara kaola telah mencadangkan bahawa di salah satu peringkat itu akan dapat dibincangkan atau reviu akta-akta polisi dan *guidelines*, bersama-sama ahli-ahli yang berkepentingan seperti Ahli-Ahli majlis Mesyuarat Negara, agensi-agensi

berkepentingan di peringkat pemimpin-pemimpin akar umbi dan masyarakat (*engagement with stakeholders*). اَلْحَمْدُ لِلّٰهِ pada tahun lepas inisiatif dari Kementerian Kebudayaan Belia dan Sukan bersama Pusat Pengajian Strategik dan polisi telah memulai menganjurkan pemberigaan Dasar Belia Negara. Kajian itu melibatkan 3,000 belia di mana ianya adalah sebahagian usahausaha berterusan kerajaan ke arah melibatkan belia dan pembangunan negara. Kaola ingin mengucapkan tahniah atas usaha Kementerian Kebudayaan, Belia dan Sukan sebagai peneraju kepada inisiatif tersebut bagi kebaikan negara dan sebagai salah satu langkah meningkatkan kualiti kehidupan. Dengan memberi tumpuan kepada penyelidikan, analisis dan dasar mengenai isu-isu kepentingan strategik bagi kemajuan Negara Brunei Darussalam dan juga memantau dan menilai keberkesanan dasar semasa untuk pembaikan dan semakan, perkara ini disambut baik oleh kaola dengan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Oleh yang demikian penglibatan para belia adalah sangat-sangat diharapkan demi pembangunan diri, keluarga, masyarakat negara dan masa depan belia selaras dengan aspirasi negara ke arah merealisasikan matalamat Wawasan Negara 2035.

Menyentuh mengenai reviu kaola ingin menekankan supaya proes-proses yang lain seperti *procurement*, penghapusan di reviu semula serta *decision making* dapat dipercepatkan kerana kaola difahamkan proses itu terlalu lama sehingga ada yang memakan masa

selama bertahun-tahun dan ianya banyak peringkat yang harus dilalui. Kaola pohonkan perkara ini perlu dikaji dan tindakan yang tegas yang sewajarnya.

Melalui Titah kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam adalah penting bagi kita untuk meneliti dan mengkaji marketability dan persiapan industri anak-anak tempatan kita. Apa lagi pada masa ini semakin ramai tamat pengajian dan mula mengisi ruang-ruang latihan industri Program i-Ready.

Di sini kaola tidak tertumpu kepada graduan-graduan yang berkelulusan sarjana muda atau sarjana sahaja tetapi diterapkan dan dibukakan kepada graduan-graduan dari institusi pengajian teknikal seperti politeknik di bawah seliaan Kementerian Pendidikan secara holistiknya untuk memastikan anak-anak tempatan kita mempunyai pendedahan dalam industri.

Ini memerlukan intervensi dan kerjasama dari pihak kerajaan mahupun pihak swasta dalam sama-sama mengawal peningkatan peratus pengangguran yang merisaukan pihak-pihak kepentingan.

Jika tidak ada intervensi dari pada pihak-pihak yang berkepentingan untuk membantu dalam mengawal kadar pengangguran tersebut maka tidak mustahil kadar pengangguran kita akan mencapai 16.1% pada tahun 2024 berdasarkan *Data Labour Force Protection*.

Ini satu angka yang sangat merisaukan dan ini isu negara melalui intervensi dari satu pihak-pihak yang terlibat. Kaola percaya bahawa perkara ini dapat dielakkan dan kadar pengangguran dalam negara akan dapat dibendung dalam menuju ke arah kualiti kehidupan masyarakat yang kita inginkan.

Kaola juga ingin menekankan bahawa untuk melihat hasil yang sangat ketara dalam pembangunan masyarakat negara, kita haruslah yakin dan menyediakan dan memberikan pelaburan atau *investment* dalam perkembangan masyarakat tempatan kita terutama sekali belia dan belia negara yang semakin ramai. Belia dan kemasyarakatan dan kemasyarakatan tempatan kita inilah penjana kemajuan negara dalam pelbagai aspek sekali pada masa yang akan datang.

Kaola dan Ahli-Ahli Yang Berhormat di sini sangat berharap bahawa apa yang bakal dicadangkan dan dibahaskan dalam Dewan ini akan lebih kukuh, konsisten dan bermanfaat, dan janganlah isu-isu ini hanya akan dibahaskan dan diutarakan tanpa adanya susulan pelaksanaan, perlulah dilihat apa yang sudah dicapai dan sekiranya belum maka perlulah membuat kaji selidik dan mengapa keberkesanan itu belum terlihat.

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat saya ingin menengguhan mesyuarat kita ini selama 15 minit bagi kita untuk berehat.

**(Majlis Mesyuarat berehat sebentar)****(Majlis Mesyuarat bersidang semula)****Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
 Ahli-Ahli Yang Berhormat kita masih lagi membahaskan Perkara IV, Usul Yang Telah Diberi Notis yang pertama iaitu Usul yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Maka bersama saya di sini ada beberapa Ahli lagi dalam senarai saya ini yang suka untuk membuat kenyataan. Saya sekarang ingin menjemput Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri, silakan Yang Berhormat Dato Seri Setia Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd Daud.

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
 الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
 وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat, kaola lebih dahulu mengucapkan berbilang-banyak terima kasih atas ruang yang diberikan kepada kaola untuk berucap secara ringkas

sebagai menyokong Usul Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri iaitu Usul menjunjung kasih terhadap Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanali Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddin Saadul Khairi Waddien Sultan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan dan limpah kurnia titah baginda bersempena Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan dengan 7 Mac 2019.

Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam tersebut sesungguhnya amat berwawasan, berfirasat dan penuh hikmat yang mengandungi nasihat dan pengamatan tajam serta pandangan jauh baginda.

Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam tersebut dari yang tersurat mahupun yang tersirat begitu juga nasihat serta peringatan baginda mencerminkan dengan jelas keprihatinan dan kebijaksanaan baginda bagi memastikan kemakmuran dan kesejahteraan negara sentiasa terjamin terutama dalam menghadapi berbagai-bagai cabaran masa kini dan akan datang.

Dari penelitian kaola inti pati titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Petuan Negara Brunei Darussalam tersebut berkisar antara lain kepada perkara-perkara yang berikut:

1. Kesejahteraan rakyat dan penduduk di negara ini sangat-sangat dekat di hati baginda, pandangan baginda amat jauh ke hadapan memikirkan bagaimana untuk meningkatkan lagi kualiti kehidupan rakyat supaya rakyat dan penduduk di negara ini tidak tercicir dalam arus kemajuan dan perubahan dunia;
2. Baginda menekankan tentang betapa pentingnya generasi muda untuk diperkasakan bagi maksud membangun negara. Belia sebagai aset negara juga selaku jentera pembangunan. Para belialah yang akan menggalas dan meneruskan agenda pembangunan;
3. Baginda sekali lagi mengingatkan tentang *impact force industrial revolution* dan kesiapsiagaan kita untuk menghadapinya. Baginda pernah mengingatkan bahawa *force industrial revolution* ini akan mencabar kemahiran konvensional yang kita miliki dan setentunya memerlukan peningkatan kemahiran serta pembelajaran sepanjang hayat sebagaimana titah baginda sempena menyambut Tahun Baharu Masihi 2019;
4. Baginda juga melahirkan perasaan dan perhatian berat mengenai

pertumbuhan Keluaran Dalam Negara Kasar atau KDNK yang kurang memberangsangkan.

Dalam pada itu, baginda telah mempelopori jalan dalam perundingan antarabangsa bagi membuka pasaran-pasaran luar negara. Di samping itu menggalakkan dan mempelawa *Foreign Direct Investment* ke Brunei. Semua ini dilakukan tidak lain dan tidak bukan untuk melihat pengusaha-pengusaha tempatan dapat mengambil peluang ini bagi melebarkan lagi perusahaan mereka sehingga ke peringkat antarabangsa;

5. Isu pengangguran juga menjadi perhatian berat baginda dan untuk itu baginda bertitah supaya ia dikaji dan dicari jalan penyelesaiannya.

Baginda juga bertitah untuk mengenal pasti sejauh mana sumber tenaga manusia yang kita miliki sama ada lepasan pusat-pusat pengajian tinggi tempatan atau luar negeri. *Marketable* ataupun *relevant* iaitu mengikut bidang kepakaran dan pengetahuan masing-masing dengan situasi yang kita hadapi pada masa ini; dan

6. Baginda juga bertitah mengingatkan supaya bantuan-bantuan dan subsidi-subsidi yang dihulurkan oleh kerajaan hendaklah dilaksanakan dengan teratur supaya tidak berlaku ketirisan atau penyalahgunaan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kebawah Duli Yang Maha Mulia menekankan

agar jentera kerajaan agar sentiasa mengukuhkan lagi tadbir urus dan *good governance* dalam semua peringkat dan sektor bagi memastikan kualiti perkhidmatan yang diberikan kepada orang ramai adalah yang terbaik, efisien, efektif dan yang penting adalah mesra rakyat. Seiring dengan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam di Istiadat Pembukaan Rasmi. Jabatan Perdana Menteri akan sentiasa mengemaskinikan dasar-dasar dan peraturan-peraturan termasuk dasar-dasar yang berkaitan dengan memudahkan perjalanan perniagaan atau *ease of doing business*.

Keadaan ekonomi dunia dengan harga minyak yang belum stabil nampaknya akan terus memberikan impak kepada peruntukan belanjawan negara.

Perkara ini mencabar perancangan kita untuk mencapai pertumbuhan ekonomi yang mampan (*sustainable*) dan keseimbangan fiskal dan untuk itu kita semua terpacu untuk menjadikan sektor awam lebih cekap dan berkesan selain pengemaskinian dasar dan peraturan inisiatif lain yang sedang dilaksanakan oleh semua agensi kerajaan ialah *fiscal consolidation*.

Selain meneliti kesesuaian kaedah-kaedah seperti pengkorporatan atau perkongsian awam swasta. Dalam jangka pendek ini, kita perlu mengawal imbalan fiskal negara di samping memastikan ekonomi akan dapat tumbuh secara konsisten.

Justeru, kita perlu kepada pendekatan bersepadu *The Whole Of Nation Approach* seperti yang baginda titahkan.

Usaha-usaha ke arah ini hendaklah digembleng bersama oleh sektor kerajaan, sektor swasta, seluruh rakyat dan penduduk. Kita semua memainkan peranan yang sama mustahak untuk berkayuh sama-sama mengharungi lautan yang bergelora untuk mencapai matlamat yang sama.

Dalam kata lain sektor kerajaan, swasta dan penduduk negara ini mestilah berganding bahu dan bekerja sebagai satu pasukan yang ampuh dan padu.

Dalam sektor awam usaha-usaha dalam sedang giat dijalankan untuk mengisikan kekosongan-kekosongan jawatan semua agensi kerajaan. Walau bagaimanapun, kapasiti pengisian jawatan terhad jika ia dijadikan sebagai jalan penyelesaian kepada isu pengangguran.

Kerajaan walau bagaimanapun, sentiasa memberikan bantuan dan bimbingan kepada para usahawan dan mereka yang mempunyai keinginan menceburi bidang tersebut.

Peluang bagi perkembangan perusahaan sudah terbuka luas untuk diceburi malah hingga ke peringkat serantau dan antarabangsa pasaran *E-Dagang* di rantau *ASEAN* misalannya mempunyai potensi untuk meningkat daripada *USD 30* bilion kepada *USD 200 bilion* menjelang tahun 2025. Sebagaimana yang baginda titahkan semasa menyambut Tahun Baharu Masihi, 2019

yang penting ialah kemahuan kita untuk menceburi bidang keusahawanan dan seterusnya meraih peluang-peluang yang ada.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dalam Dewan yang mulia ini, marilah kita sama-sama bermesyuarah dengan membuat perundingan secara konsisten dan padu seperti jua dengan apa yang dianjurkan oleh agama Islam *khairul 'amali doa muha wain qalla* ertinya sebaik-baik amalan ialah yang berterusan, konsisten walaupun sedikit.

Dalam titah Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara Tahun 2019, Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam juga menekankan bahawa dalam persidangan ini kita hendaknya mampu mengetengahkan perkara-perkara strategik demi kesejahteraan rakyat dan penduduk. Pada akhir titah baginda sekali lagi memberikan penekanan supaya Persidangan Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini akan dapat memberikan lebih tumpuan kepada perkara-perkara yang strategik bagi mengukuhkan lagi pencapaian-pencapaian negara.

Titah baginda tersebut hendaknya kita junjung setinggi-tingginya dalam membincangkan isu-isu kepentingan negara dan keharmonian masyarakat yang hendaklah sentiasa dijaga, jangan nanti Usul yang dikemukakan atau

perkataan yang digunakan disalahertikan atau boleh menimbulkan ketidakseimbangan harmoni masyarakat.

Akhir sekali, kaola ingin menyembahkan sekali lagi setinggi-tinggi menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas limpah kurnia titah baginda.

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua :**  
Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung.

**Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin Esung:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته dan selamat sejahtera.

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا  
مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Kaola menyokong penuh Usul Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan ucapan setinggi-tinggi menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama

Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara Tahun 2019.

Kaola menyokong menjunjung kasih setinggi-tingginya atas titah baginda terutama sekali dalam usaha dan inisiatif untuk meningkatkan bagi kualiti kehidupan rakyat. Dalam hubungan ini, kaola berpendapat sistem pentadbiran perlu dikukuhkan termasuklah dasar-dasar dan peraturan dan sentiasa dikemas kini supaya lebih telus dan berkesan.

Dalam perkara ini, baginda suka melihat perancangan dan kreatif tindakan-tindakan yang dijanjikan untuk dilaksanakan dan mencapai objektif yang didasarkan. Sehubungan dengan itu, semua perancangan strategik hendaklah melalui proses perancangan yang utama iaitu mengenal pasti objektif yang hendak dicapai untuk pencapaiannya. Mengatur dan membina perancangan, pelaksanaan dan pencapaiannya terhadap yang telah dibuat.

Pada dasarnya kaola berharap agar semua perancangan dan pelaksanaan program serta inisiatif di semua peringkat hendaklah mesra rakyat dan sentiasa berlandaskan konsep Melayu Islam Beraja (MIB). Kerjasama semua pihak sama-sama menggerakkan agenda pembangunan dan kemajuan negara melalui pendekatan seluruh negara hendaklah diteruskan dan diperkasakan semua peringkat lapisan masyarakat jabatan kerajaan mahupun sektor swasta.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola juga menyentuh sikap prihatin baginda sentiasa memedulikan hal kebajikan rakyat ini termasuklah berkenaan dengan bantuan-bantuan, subsidi-subsidi yang telah dilaksanakan dengan lebih teratur tidak berlaku ketirisan dan penggunaannya dalam kalangan penerima.

Dalam perkara ini, pihak-pihak yang berkenaan hendaklah sentiasa melihat kepada satu sistem pengurusan dan pelaksanaan yang telah berkesan dengan mengambil kira 4 perkara iaitu: membantu, mendidik, menjana dan mandiri.

Membantu kepada yang benar-benar berhak menerimanya. Mendidik dan memberi bimbingan sesuai dalam meningkatkan taraf hidup dan sosio-ekonomi keluarga yang berkenaan. Menjana perubatan atau hasil kepada skim bantuan yang diterima. Mandiri serta mampu mendirikan dan berjaya.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, dalam soal hala 7 belia, baginda tidak pernah lupa mengingatkan kita bahawa belia adalah aset negara dan semua usaha bagi meningkatkan keupayaan diri generasi muda ini hendaklah sentiasa diteruskan tanpa bosan. Ini menunjukkan bahawa baginda sentiasa mengambil berat tentang soal belia di Negara Brunei Darussalam ini.

Kaola berharap agar program-program belia yang sedang dan yang akan dilaksanakan hendaklah dirancang dengan teliti, mempunyai hala tuju yang

lebih perlu, lebih terarah dan dilaksanakan secara bertanggungjawab dan secara berterusan. Yang penting ia diatur mengikut cara hidup rasa belia itu.

Sehubungan dengan itu, bukanlah hanya disasarkan kepada pihak kerajaan sahaja, pihak swasta, *NGO* dan agensi akar umbi serta ibu bapa berperanan penting sebagai satu pasukan bergabung dan bekerjasama untuk mencari jalan menghasilkan acuan yang terbaik bagi membentuk para belia cemerlang di Negara Brunei Darussalam ini.

Sekian,

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Menteri Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian.

**Yang Berhormat Menteri Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Hamba, kaola, saya lebih dahulu merakamkan setinggi-tinggi penghargaan atas peluang yang diberikan untuk sama-sama menyembahkan sokongan Usul menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas kurnia titah baginda semasa Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019 yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat

Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri sebentar tadi.

Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian, inti pati kandungan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam amat bertepatan dengan landskap pembangunan negara masa kini.

Titah baginda itu juga turut mencerminkan keprihatinan baginda terhadap kesejahteraan dan kemaslahatan seluruh rakyat dan penduduk negara ini.

Dalam hubungan ini, kaola menyertai rakan-rakan Yang Berhormat yang lain sangat mengamat-amati akan titah baginda berkenaan dan seterusnya melahirkan sokongan yang setinggi-tingginya akan titah, saranan dan nasihat Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Oleh yang demikian, kaola memohon izin untuk menyentuh mengenai pendekatan *whole of nation* dalam kita sama-sama menjayakan agenda pembangunan negara agar segala nikmat keamanan, nikmat kemakmuran dan kesejahteraan yang telah kita kecapai selama ini akan terus kita nikmati pada masa akan datang.

Sayugia itu, amat penting bagi kita semua untuk menyahut titah Kebawah

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang meliputi isu-isu yang luas serta *multi-dimensional*.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dalam menangani agenda yang berkaitan dengan ekonomi, perindustrian, pengangguran, kesejahteraan rakyat dan penduduk negara ini komitmen yang padu, dedikasi yang tinggi dan kesepaduan daripada semua pihak di seluruh lapisan masyarakat termasuk di peringkat akar umbi sangat didambakan.

Kementerian Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian juga tidak ketinggalan memainkan peranan, malah akan terus bertekad untuk memberi komitmen yang padu dan fokus dalam sama-sama menunaikan hasrat murni Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Impak ledakan pentas teknologi infokomunikasi masa kini memerlukan kita semua untuk lebih peka serta pantas bertindak terhadap isu-isu semasa. Dalam perkara ini kerjasama semua pihak sudah setentunya diperlukan agar ia akan dapat membantu dalam kita bertindak sebagai satu pasukan mengenal pasti cabaran-cabaran yang mempunyai kesan terhadap ekonomi negara.

Penjanaan pekerjaan untuk anak-anak tempatan, hal-ehwal kesejahteraan rakyat serta perkembangan industri di negara ini.

Bagi Kementerian Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian, kementerian ini akan terus meneroka pendekatan-pendekatan yang inovatif dalam menangani cabaran-cabaran tersebut.

Kementerian akan juga meneroka dan seterusnya mengambil langkah-langkah yang tertentu dalam meraih manfaat daripada rangkaian serantau dan antarabangsa bagi meningkatkan martabat Negara Brunei Darussalam dari segi memperkasakan kompetensi anak-anak tempatan, pembangunan perindustrian dan juga sektor tenaga.

Pada masa yang sama, kita juga perlu peka pada perkembangan dunia dalam bidang teknologi baharu agar Negara Brunei Darussalam tidak akan ketinggalan dan seterusnya turut meraih manfaat dari perkembangan globalisasi yang pantas ini tanpa melupakan serta tidak bersikap leka terhadap unsur-unsur negatif yang mungkin boleh memberi kesan sampingan daripada teknologi-teknologi berkenaan.

Pada kesempatan ini juga, peramba, kaola, saya juga mengambil peluang dalam Dewan yang mulia ini, untuk menyeru kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk sama-sama mengenal pasti strategi kaedah dan hala tuju yang terbaik sama ada ia berkaitan dengan agenda negara dalam bidang ekonomi, perindustrian mahupun cabaran pengangguran semata-mata untuk meningkatkan lagi kesejahteraan rakyat dan penduduk negara ini.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Sekianlah sahaja hujah kaola dalam sama-sama menyembahkan sokongan Usul yang menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas kurnia titah baginda semasa Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara ini, terima kasih.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Saya persilakan Yang Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis.

**Yang Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. الْسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ dan salam sejahtera.

Pertama, kita bersyukur ke hadrat اللَّهُ atas rahmat dan nikmat yang dilimpahkan ke negara kita sebagai negara yang aman, makmur seperti yang kita nikmati selama ini dan baru sahaja menyambut Hari Kebangsaan Ke-35 tahun iaitu satu tempoh yang boleh dikatakan cukup matang dan dewasa bahawa kita telah berjaya memertabatkan negara di dunia antarabangsa dan menempah banyak kemajuan.

Ini adalah atas usaha gigih pemimpin kita Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan juga setiap rakyat dan penduduk negara ini.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola dengan tulus ikhlas menyokong Usul yang dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan sembah ucapan menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda dan seterusnya mengurniakan titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 07 Mac 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat, dalam titah baginda, baginda dengan jelas menekankan supaya generasi muda diberikan perhatian yang sewajarnya serta diberikan suntikan semangat untuk meneruskan agenda pembangunan negara kerana golongan belia adalah aset negara yang suatu masa nanti akan penerus pembangunan Negara Brunei Darussalam. Dalam titah baginda juga

isu ekonomi, perdagangan, pengangguran serta kepentingan rakyat perlu diambil perhatian dan ditangani.

Apabila berbicara mengenai generasi muda, adalah berbicara tentang generasi yang penuh dengan cita-cita, kehidupan yang indah menghiasi bentuk fisik yang lebih kuat dan fikiran yang masih cermat dan cergas sebab itulah pantas sahaja generasi muda menjadi salah satu aset yang menentukan maju atau mundurnya satu bangsa negara.

Seperti yang dikemukakan oleh seorang filsuf dari Mesir, sesungguhnya pada tangan-tangan generasi ada urusan umat dan pada kaki-kaki mereka ada kehidupan umat. Untuk itu, generasi muda tidak boleh lemah harta, lemah fisik, lemah ilmu, lemah semangat hidup dan apa lagi lemah akhlak kerana jika kelemahan ini melekat kepada mereka, mereka akan menjadi virus penyakit yang merosakkan pembangunan bangsa suatu negara.

Generasi muda sekarang ini banyak diberikan kemudahan oleh kemajuan teknologi yang meningkat pesat apalagi memasuki Revolusi Industri 4.0 iaitu industri banyak memberikan manfaat kepada kemajuan teknologi industri digital iaitu upaya transformasi menuju ke arah yang lebih baik dengan mengintegrasikan dunia *online* dan produksi industri iaitu semua proses produksi berjalan dengan internet. Ditambah lagi pada masa ini, generasi muda sekarang adalah generasi *millennial* iaitu generasi yang mesra

dengan kemajuan komunikasi, media dan teknologi digital yang mendunia.

Ini adalah peluang keemasan iaitu peluang menciptakan jaringan bisnes yang boleh membantu menekan rendah (mengurangkan angka pengangguran) kerana menciptakan lapangan pekerjaan bahkan jaringan bisnes ini boleh berkembang menjadi perusahaan yang berskala *unicorn* iaitu perusahaan yang memiliki *value* lebih dari *USD 1 million*. Seperti yang terjadi di negara jiran, perusahaan bertaraf *unicorn* adalah seorang pemuda yang masih berusia 30-an, perusahaan itu boleh didirikan kerana kepandaianya menggunakan Teknologi Industri Ke-4 tadi.

Sebenarnya generasi muda di negara ini juga tidak kalah kepandaian dan kebolehan kerana mereka juga memiliki kemahiran, teknik, celik teknologi terkini dan vokasional serta mempunyai *basic* keusahawanan yang selaras dengan kehendak pembangunan negara. Namun, dengan pertukaran yang pantas di peringkat global maka kita haruslah sentiasa beringat untuk memberikan kemasukan-kemasukan dan suntikan semangat kepada generasi muda supaya siap berdaya saing untuk meneruskan agenda pembangunan negara kita cintai ini.

Dalam waktu yang sama, para generasi muda perlulah menukarkan *mindset* ke arah perubahan sikap bahawa mereka tidak akan terlalu bergantung sepenuhnya kepada kerajaan dan untuk mendapatkan pekerjaan. Para belia mestilah lebih bersedia untuk merebut

peluang sektor swasta dan bidang keusahawanan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada masa ini sepatutnya kita sebagai rakyat juga bersyukur dan bergembira atas usaha kerajaan dalam membuat perjanjian-perjanjian kerjasama ekonomi atau perdagangan yang berterusan dengan negara-negara *ASEAN* dengan 6 buah negara lain iaitu Australia, China, India, Jepun, Korea dan New Zealand yang akan membuka pasaran-pasaran perniagaan tidak lama lagi.

Ini sudah tepat masanya bagi Negara Brunei Darussalam memerlukan pelaburan dari luar negeri dan impaknya dari kerjasama ini ianya dapat memberikan pekerjaan kepada rakyat negara ini dan sekaligus mengurangi masalah pengangguran.

Sehubungan dengan itu juga, adalah diharapkan semua agensi kerajaan mahupun agensi swasta dan pengusaha-pengusaha ataupun perusahaan-perusahaan perlu melihat dan merancang ke arah membantu meningkatkan ekonomi yang menjana pekerjaan khusus untuk negara ini dan secara bekerjasama dan bersepakat dalam menjayakan serta melaksanakan bagi mengurangi masalah pengangguran di negara ini.

Akhirnya, marilah kita sama-sama berdoa agar Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan kerabat Diraja serta

rakyat Negara Brunei Darussalam beroleh rahmat, hidayah serta kesejahteraan yang berpanjangan. Amin. Sekian, Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**  
Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Menteri Kesihatan.

**Yang Berhormat Menteri Kesihatan:**  
Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat. السلام عليكم ورحمة الله وبركاته

dan salam sejahtera. Kaola dengan penuh hormat dan takzim sukacita mengucapkan berbanyak-banyak terima kasih atas peluang untuk kaola menyokong sepenuhnya Usul dan kandungan ucapan Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan ucapan setinggi-tinggi menjunjung kasih kehadapan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddin Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda ke Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis Meyusarat Pertama dari Musim Permesyuaratan وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

Kelima Belas, Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019 dan juga pengurniaan titah yang mengingatkan Dewan yang mulia ini untuk memberi tumpuan kepada perkara-perkara strategik yang membawa kepada pertumbuhan ekonomi negara serta melindungi kesejahteraan rakyat dan penduduk.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah bertitah mengenai golongan belia sebagai aset negara dan jentera pembangunan.

Dalam perkara ini, Kementerian Kesihatan turut mengambil peranan melalui dasar dan strategik bagi penyerapan kesedaran mengenai penjagaan kesihatan serta amalan cara hidup sihat supaya belia di negara ini sentiasa dalam keadaan sihat sejahtera dari segi fizikal dan mental, produktif dan dinamik untuk menyumbang kepada pertumbuhan ekonomi negara. Dasar pembangunan belia khusus dalam kesihatan turut mendukung penuh kepada pengukuhan pembangunan modal insan yang berkualiti dan berteraskan falsafah Melayu Islam Beraja.

Baginda juga menitahkan kepentingan pendekatan *whole of nation* untuk negara mencapai matlamat Wawasan Negara. hasrat murni baginda ini ditandai sepenuhnya dalam sektor kesihatan berlandaskan kerjasama pelbagai sektor dari agensi-agensi kerajaan, sektor swasta dan badan-badan bukan kerajaan

serta wakil-wakil dari masyarakat setempat terus diperkukuhkan khususnya dalam agenda terutamanya pencegahan dan pengawalan penyakit-penyakit tidak berjangkit dan juga yang berjangkit serta kesiapsiagaan negara menangani kesihatan awam.

Semoga kerjasama dan kemuafakatan yang kukuh antara semua pihak menyumbang kepada menjadikan Negara Brunei Darussalam sebagai negara sihat sejahtera sentiasa dalam perlindungan اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى dan juga menjadi negara بَلَدَةٌ طَيِّبَةٌ وَرَبٌّ غَفُورٌ.

Sekian, terima kasih.

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon.

#### **Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
 الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا  
 مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat, السلام عليكم ورحمة الله وبركاته

dan salam sejahtera. الْحَمْدُ لِلَّهِ dengan memanjatkan syukur ke hadrat اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى dan atas limpah dan kurnianya jua maka kaola dapat bersama dalam sidang yang mulia bagi menyokong penuh Usul Cadangan yang dikemukakan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin

Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Di Dewan yang mulia lagi berkat ini, kaola dengan rendah hati ingin mengambil kesempatan untuk menyembahkan setinggi-tinggi menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Berhubung dengan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, kita amatlah menyanjung tinggi bahawa titah baginda penuh dengan nasihat, peringatan dan pandangan jauh serta saranan baginda yang mencerminkan akan kebijaksanaan baginda sebagai seorang pemimpin.

Seterusnya, kita selaku rakyat perlu menyanjung tinggi segala gagasan baginda demi sama-sama menyemai tanggungjawab menjaga kestabilan negara khususnya meningkatkan kualiti kehidupan rakyat.

Bertepatan dengan titah baginda mengenai digital ekonomi, pengusaha-pengusaha perlu mengambil kesempatan dari digital ekonomi yang kini sedang meluas yang telah memberikan peluang-peluang baharu bagaimana perniagaan dapat dijalankan, hanya sahaja dengan ketersediaan teknologi baharu ini pengusaha perlu mewujudkan inovasi serta visi untuk mememanfaatkannya.

Walau bagaimanapun, perkembangan baharu ini bukan tanpa risiko dan cabaran. Pengusaha perlu belajar melindungi diri daripada ancaman siber yang berpotensi untuk menjejaskan pelaburan mereka. Maka ke arah ini, keselamatan siber menjadi titik penting yang perlu ditangani oleh kerajaan. Pihak kerajaan perlulah membuat pelaburan yang sewajarnya bagi sama-sama membantu pengusaha dalam penggunaan digital.

Dalam ilmu pengetahuan sebagai pendorong ekonomi, kerajaan perlulah menerima cabaran pertumbuhan data yang kian hari semakin pesat dengan menstrukturkan serta mentadbir aset maklumat yang boleh digunakan untuk menghasilkan gambaran bagi membantu kerajaan dalam penyediaan dan penggubalan dasar lebih-lebih lagi dengan kemasukkan era Revolusi Industri 4.0. Dengan kepesatan teknologi yang membawa perubahan besar dalam kemajuan industri digital ini, maka belia perlu mengambil dan diberi peluang sewajarnya menerokai alam industri ini, agar para belia dapat *survive* dan menjadi jentera ke hadapan dalam pembangunan negara.

Menyentuh mengenai penyediaan dasar berhubung dengan belia, kaola difahamkan bahawa pihak kerajaan melalui Kementerian Kebudayaan, Belia dan Sukan telah melaksanakan satu kajian belia nasional yang bertujuan mengemas kini Dasar Belia Negara yang dibuat pada tahun 2002 dengan mengumpulkan maklum balas daripada pelbagai lapisan belia di luar organisasi belia yang sudah ditubuhkan. Kaola rasakan ia salah satu pendekatan yang strategik yang boleh membantu menangani trend sosial dan ekonomi yang mempengaruhi belia.

Sehubungan dengan itu, kaola sukacita ingin mencadangkan agar hasil kajian tersebut dapat dikongsikan bersama kepada umum. Kaola harapkan atas dasar belia untuk belia ia akan dapat membantu merungkai masalah-masalah belia yang kini semakin mencabar.

Dengan menangani isu pengangguran dalam kalangan pencari kerja yang berdaftar dan dalam kalangan graduan Universiti Brunei Darussalam pula, kaola mengambil maklum kajian telah pun dibuat yang antara penemuan dalam kajian tersebut telah merumuskan senarai kluster industri.

Keutamaan yang harus difokuskan oleh negara untuk dipelbagaikan dan dikembangkan yang boleh dijadikan sasaran berguna bagi negara untuk pekerjaan masa depan. Senarai kluster industri yang menjadi keutamaan negara tersebut, selain industri aliran minyak dan gas adalah industri halal,

perkhidmatan perniagaan, teknologi dan industri kreatif serta pelancongan.

Dengan penemuan ini, agensi-agensi berkenaan perlu menyusun langkah yang proaktif dalam menyediakan program-program khusus kepada pencari kerja khususnya para belia. Dengan program-program yang telah dirancang, diharapkan akan dapat melengkapkan peserta dengan kemahiran, kepimpinan dan pengalaman dan dapat memainkan peranan dalam pertumbuhan sektor swasta yang boleh mengembangkan pasaran kerja di negara ini.

Walau bagaimanapun, pihak kerajaan harus mengambil langkah-langkah yang sewajarnya untuk memantau dari masa ke masa bagi memastikan keberkesanan program tersebut seperti penyediaan petunjuk prestasi utama *KPI* yang sesuai yang benar-benar mencerminkan hasilnya.

Kaola percaya, jika berkesan ia akan dapat membantu dalam mendukung strategi negara dalam mempelbagaikan ekonomi negara tanpa bergantung pada hasil minyak dan gas.

Manakala isu kebajikan rakyat yang juga disentuh oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dalam titah baginda dalam Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat ini, kaola mencadangkan agar skim-skim bantuan ke semua pihak berwajib yang berkenaan dapat menyejajarkan atau dibuatkan sistem *consolidation* antara lain bagi memastikan tidak ada ketirisan

dalam pengagihan bantuan dan subsidi juga jenis bantuan yang disalurkan bersesuaian dengan keperluan pemohon bukannya semata-mata atas kehendak pemohon.

Banyak agensi bertanggungjawab dalam memberikan bantuan subsidi kepada yang memerlukan. Justeru, bantuan dan subsidi wajar disesuaikan agar ia lebih memberi manfaat yang berguna dan berpanjangan sesuai dengan ungkapan 'memberi pancing dan kail lebih baik dari memberikan ikan semata-mata'.

Akhirnya, diharapkan melalui pemesyuaratan, perbincangan perbekalan dalam Majlis Mesyuarat Negara Kelima Belas ini akan menghasilkan satu natijah yang dapat dilaksanakan dengan jayanya berserta dengan harapan agar negara kita akan beroleh keamanan, kemakmuran dan ketenangan dengan berkat rakyat sentiasa mengamalkan zikir, sebagaimana firman Allah **سُبْحَانَهُ** dalam Surah Ar-Radhu ayat 28 yang tafsirnya: "Orang-orang yang beriman dan hati mereka tenteram dengan zikrullah (mengingat **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى**) Ketahuilah dengan zikrullah itu hati menjadi tenteram."

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin.

**Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin:** Kaola terlebih dahulu mengucapkan terima kasih

kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas keizinan bagi kaola untuk bercakap dalam Dewan yang mulia ini.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. **الْسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ**

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola dengan ketulusan hati jua sukacita menyokong sepenuhnya atas Usul menjunjung kasih yang dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Menteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri atas keberangkatan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah Ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam bercemar duli ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dan seterusnya pengurniaan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang majlis menjunjung kasih dengan sepenuh-penuhnya.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola merasa bersyukur atas usaha-usaha yang berterusan agensi-agensi kerajaan

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam secara umumnya kerana nampak dapat meningkatkan usaha-usaha dan tahap kemajuan tahun demi tahun dalam menangani ke arah mengukuhkan matlamat Wawasan Brunei 2035 terutama sekali dalam meningkatkan hasil negara terus meningkat dalam sektor selain gas dan minyak.

Kaola percaya dan penuh yakin dengan usaha Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas usaha terus mempergiatkan dalam menyertai pelbagai perjanjian perdagangan bebas serantau dan antarabangsa serta kerjasama ekonomi negara-negara *ASEAN* dan enam negara yang berkenaan dengan membuka peluang pasaran kepada lebih 3 bilion penduduk sebagaimana pengurniaan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dalam Istiadat Pembukaan Rasmi pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440/07 Mac 2019.

Kaola amat menjunjung tinggi atas usaha-usaha Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan kita amat berharap kepada peniaga-peniaga tempatan akan mengambil peluang sepenuhnya menyahut dan menanai serta berusaha sedaya mungkin untuk mencapai hasrat negara kita.

Kita juga menumpukan harapan kepada belia dan belia penuntut sebagai tenaga manusia supaya akan terus memperbaiki sikap dan kesedaran tidak akan terus mengharap sepenuhnya peluang bekerja di sektor awam. Walaupun begitu, peluang-peluang bagi belia ke arah pembangunan belia keusahawanan banyak peluang ditawarkan oleh kementerian-kementerian berkenaan.

Kita jua menyedari, selain pihak-pihak kementerian, swasta juga harus memberi peluang seluas-luasnya dalam lapangan pekerjaan kepada belia. Syarikat-Syarikat swasta juga harus berusaha bagi menarik minat para belia supaya terus bersedia berkhidmat dengan swasta dengan memberikan berbagai-bagai peluang kemudahan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam perkara ini sehubungan jua bahawa kaola selaku pemimpin akar umbi menyarankan peranan ibu bapa memberikan berupa nasihat dan perangsang serta menanamkan dan menyerapkan kesedaran anak-anak dan generasi baharu kitani tidak akan semata-mata memberikan tumpuan tujuan mencari kejayaan dalam bidang akademik dan teknikal untuk perkhidmatan di sektor-sektor awam atau kementerian semata-mata, tetapi haruslah diberikan kesedaran supaya belia kitani diperlukan bagi mengisi kekosongan di sektor-sektor swasta dan menghindarkan amalan dan sikap memilih kerja terutama di sektor awam dan apatah lagi swasta. Inilah antara faktor, rasanya yang mengundang bertambahnya pengangguran dan

bertambahnya pekerja asing mengisi kekosongan lapangan kerja di negara kita.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, untuk mengakhiri kaola tekankan lagi bahawa peranan ibu bapa adalah penting bagi memberi kesedaran pada anak-anak belia kitani bersedia mengisi keperluan pekerjaan daripada diisi oleh pekerja asing, sedangkan kita mempunyai kelayakan dan juga supaya dapat mengubah sikap dan bertekad ke arah belia yang benar-benar menanai hasrat negara seperti belia usahawan dalam apa jua bidang yang diperlukan dan ditawarkan oleh agensi-agensi kerajaan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Sekian sahaja yang dapat kaola sampaikan.

وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

#### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu.

**Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu:** Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ

وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat. الْحَمْدُ لِلَّهِ syukur ke hadrat اللَّهِ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى

Kaola amat sukacita menyokong Usul menjunjung kasih yang dikemukakan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Menteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli

Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan ucapan berbanyak-banyak menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dan seterusnya berkenan mengurniakan titah pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 / 07 Mac 2019.

Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam menunjukkan rasa kasih Baginda kepada negara dan rakyat menjadi keutamaan baginda dan juga menunjukkan bahawa baginda adalah seorang pemimpin yang melihat jauh ke hadapan bagi kemakmuran dan kesejahteraan rakyat dan dengan itu wajarlah Ahli-Ahli Yang Berhormat di Dewan yang mulia ini. Kaola sendiri berusaha lebih tekun dan dedikasi bagi sama-sama menjunjung dan merealisasikan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Memetik titah baginda yang sangat-sangat mengambil berat hal kebeliaan, baginda turut bimbang dengan kadar pengangguran yang tinggi di negara kita.

Seperti yang kita sedia maklum belia adalah aset negara dan harusnya diberikan suntikan semangat dan perangsang bagi meneruskan cita-cita dan mendukung Wawasan Brunei 2035 yang seharusnya para belia sendiri bersikap lebih percaya diri dan berdikari untuk meneroka bidang-bidang yang mempunyai potensi bagi menjana sumber ekonomi mereka.

Para belia haruslah meningkatkan pendidikan dan kemahiran khususnya bagi mereka yang mempunyai pendidikan menengah dan rendah iaitu bidang teknikal dan bukan teknikal.

Suatu contoh jua, seperti yang sama-sama kita maklumi bahawa penubuhan Restoran Tarindak Ungkayah Graduan merupakan usaha yang diilhamkan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, yang diusahakan sendiri sepenuhnya oleh para lepasan graduan seramai 16 orang dan atas keprihatinan dan pemeduliaan baginda yang berterusan terhadap hal-hwal kebajikan para belia dan baginda juga telah berkenan memperuntukkan sebuah *outlet* Tarindak sebagai tempat mereka berusaha dan mencari rezeki selaras dengan hasrat baginda bagi melihat para belia di negara ini sebagai ejen perubahan dan pengusaha yang berjaya serta tidak bergantung sepenuhnya pada pihak kerajaan.

Perkhidmatan belia sebegini haruslah dicontohi dan diberikan sokongan dan bantuan oleh sektor bukan kerajaan dan juga belia yang sedang mencari

pekerjaan. Para belia yang menjadi pelopor industri sebegini juga layak dilartakan kepada industri-industri yang lain yang banyak menjadi permintaan pasaran dan masyarakat masa kini.

الحَمْدُ لِلَّهِ Daerah Temburong amat beruntung apabila siapnya jambatan penghubung Bandar Seri Begawan – Temburong nanti dan dapat dilihat kegiatan dan pertumbuhan ekonomi yang pesat. Pada masa yang sama akan dapat menyediakan peluang pekerjaan kepada anak-anak tempatan di daerah berkenaan, sekali gus akan dapat mengurangkan pengangguran. Terpulanglah kepada belia itu sendiri untuk bersedia dan berusaha merebut peluang yang disediakan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Menyebut bidang perekonomian, أمين يا رابل عالمين, gara kita juga tidak ketinggalan membuat beberapa perjanjian perdagangan bebas dengan rakan-rakan serantau dan antarabangsa bagi memberi peluang pasaran di negara-negara berkenaan. Perkara tersebut ada hubungannya dengan titah baginda sempena menyambut Tahun Baharu Masihi 2019, baginda menjelaskan langkah yang berkesan ke arah ekonomi ialah penyertaan kita dalam rangkaian global untuk meningkatkan produktiviti dan peluang dengan memastikan juga kita juga dapat memenuhi pasaran piawaian dan peraturan selain berupaya menyesuaikan diri dengan teknologi *digital*.

Dalam hubungan ini, syarikat peniaga-peniaga tempatan khususnya Perusahaan Kecil dan Sedarhana (PKS) termasuklah MPK Satu Kampung Satu Produk dan dapat merebut peluang yang disediakan. Juga disarankan supaya menggunakan teknologi terkini dalam setiap urusan perniagaan memandangkan ia merupakan antara elemen terpenting dalam perkembangan ekonomi semasa.

Selain itu memastikan peniaga dan pengusaha dapat memenuhi kehendak pasaran Revolusi Industri 4.0 seterusnya agensi kerajaan berkenaan juga perlu berusaha untuk meningkatkan kesedaran masyarakat penduduk untuk berubah dan mencipta idea-idea baharu sesuai dengan kepesatan teknologi termasuk kemajuan industri *digital*.

Langkah tersebut berupaya menjadikan peniaga dan pengusaha di negara kita ini sebagai menjadi pemangkin kepada usaha merealisasikan Negara Brunei Darussalam sebuah negara berpendapatan tinggi menjelang tahun 2035.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Akhirnya, sama-samalah kita berdoa ke hadrat Allah Subhanahu Wata'ala semoga Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam senantiasa di bawah naungan dan petunjuk Allah. Negara dan bangsa akan terus maju jaya, aman sejahtera, senantiasa di bawah rahmat dan perlindungan  
 اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى

Sekian, وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**  
 Saya persilakan, Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari.

**Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:**  
 Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
 وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته dan salam sejahtera.  
 Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam Dewan yang mulia ini, kaola menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, atas perkenan baginda mengurniakan titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola jua menjunjung kasih atas titah-titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, khususnya titah sempena Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 2019 dan titah Hari Kebangsaan Tahun 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola menyokong penuh Usul Menjunjung Kasih yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli

Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyebarkan ucapan berbilang-banyak menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam Dewan yang mulia ini, kaola memetik beberapa titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam seperti di bawah:

1. Titah sempena Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Mesyuarat Negara Tahun 2019, "*Beta berharap majlis akan dapat bersidang dengan lancar dengan Ahli-Ahli dapat menyumbangkan buah fikiran yang bermanfaat untuk negara. Persidangan beberapa minggu ini hendaknya mampu untuk mengetengahkan perkara-perkara strategik demi kesejahteraan rakyat dan penduduk. Bercakap mengenai generasi, kita semua sedia maklum bahawa golongan belia adalah aset negara selaku ianya jentera pembangunan.*"; dan
2. Titah Hari Kebangsaan Tahun 2019, "*Beta mahu melihat supaya usaha-usaha sedemikian ini terus dipertingkatkan sehingga para belia benar-benar mampu untuk berganding bahu dengan kerajaan.*

Maka untuk itu agensi-agensi kerajaan perlulah menggiatkan lagi peranan mereka selaku pemudah cara. Pemudah cara di sini dimaksudkan ialah prasarana yang mantap, peraturan yang telus dan mudah serta sokongan dan kerjasama padu semua agensi yang berkepentingan dalam menghulurkan bantuan dan bimbingan itu."

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola suka mengusulkan seperti perkara beberapa perkara yang dibentangkan di bawah:

1. Dalam Dewan yang mulia ini, kaola suka mengusulkan supaya ditubuhkan satu Autoriti Kebangsaan dalam perkara menjunjung dan pelaksanaan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. Bukan hanya dijunjung oleh kementerian atau jabatan tetapi hendaklah juga dijunjung oleh Ahli-Ahli Yang Dilantik sebagai ahli autoriti yang ditubuhkan. Ini berfungsi bagi *check and balance* pelaksanaan titah supaya titah dijunjung sebaik-baiknya bagi benar-benar menjunjung titah ke tahap pelaksanaan kebangsaan secara optimum as *A Whole of Nation Approach*.
2. Dalam Dewan yang mulia ini, kaola mengusulkan supaya Majlis Mesyuarat Negara ini bersidang dua kali setahun bagi lebih fokus

kepada isu-isu kebangsaan, iaitu Musim Permesyuaratan Pertama lebih fokus isu kepada peruntukan Kewangan dari tahun ke tahun, sementara Musim Permesyuaratan Kedua lebih tertumpu pada isu-isu signifikan kebangsaan dan juga sebagai *check and balance* pelaksanaan Musim Permesyuaratan Pertama.

Titah baginda pada hari Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 30 Jamadilakhir 1440 / 7 Mac 2019 menyentuh, ini memerlukan *Whole of Nation Approach* kerana jentera pentadbiran paling hadapan dibarisi oleh Jemaah Menteri, Timbalan Menteri, Setiausaha Tetap dan Pegawai-Pegawai Kanan Kerajaan tidak menunjukkan kerjasama dan kesepakatan padu dalam merealisasikan Wawasan Brunei 2035, maka sudah pasti segala perancangan yang dibuat akan menjadi sia-sia. Dalam perkara ini kaola suka mengambil perhatian dalam Dewan yang mulia ini, dalam barisan hadapan itu juga termasuk Penghulu dan Ketua Kampung seluruh negara yang dalam kalangan Penghulu dan Ketua Kampung itu terdapat wakil-wakil daerah sebagai Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara.

Dengan pelaksanaan skim baharu Penghulu dan Ketua Kampung Negara Brunei Darussalam, perkhidmatan secara drastik ditamatkan perkhidmatan kerana pentafsiran skim baharu yang sepatutnya dikira 10 tahun ke hadapan tetapi dikira 10 tahun kebelakangan. Sesuatu yang

sangat mendukacitakan dan kaola kira jentera perkhidmatan kepada orang ramai juga akan terjejas.

Kaola mengusulkan supaya skim Penghulu dan Ketua Kampung dinilai semula yang menjadikan jawatan Penghulu dan Ketua Kampung bukanlah jawatan berkontrak seperti Skim 2013 yang memperuntukkan perkhidmatan 5 atau 10 tahun sahaja yang mendatangkan dukacita kepada Penghulu dan Ketua Kampung pada masa kini.

Jawatan Penghulu dan Ketua Kampung adalah jawatan tradisi yang patut dikekalkan seperti mana ia telah berkurun dan berabad secara tradisi juga pada kebiasaannya Penghulu dan Ketua Kampung dikurniakan gelaran sebagai "Manteri Darat".

Walaupun zaman sudah berubah tetapi jawatan Penghulu dan Ketua Kampung patut dipertahankan seperti awalnya, seperti mana peruntukan dalam peruntukan Skim 2013, maka dipohonkan jawatan yang dikira sebagai bekuota itu, tangga gaji bukanlah sesuatu yang biasa. Ia sesuatu jawatan yang luar biasa kerana jawatan ini adalah melalui suara ramai, melalui undian yang mana ini mencerminkan negara kita melaksanakan sistem demokrasi.

Sistem demokrasi inilah yang menjadi kebanggaan kita di mata antarabangsa. Dalam perlembagaan sendiri memperuntukkan pelantikan wakil-wakil daerah sebagai Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat

Negara yang dipilih melalui undian dalam kalangan pemimpin akar umbi.

Penghulu dan Ketua Kampung ditamatkan perkhidmatannya kerana hanya skim perkhidmatan 10 tahun yang dikira 10 tahun kebelakangan. Pelaksanaan dinyatakan di atas tidak selaras dengan ucapan Yang Berhormat Pehin Udana Khatib Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka Haji Othman, pada 14 Mei 2015, pada 2.00 petang sewaktu menjawat jawatan Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri seperti berikut:

*"Dan sukacita pula ditegaskan bahwa kesemua pemegang jawatan Penghulu Mukim dan Ketua Kampung di dalam Skim Perkhidmatan Penghulu Mukim dan Ketua Kampung 1998 yang lama akan diserapkan ke dalam skim yang baharu ini tertakluk kepada peraturan dan syarat-syarat skim baharu"*

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanah Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddin Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah mengurniakan satu anugerah, satu perkara yang diharap serta dijangkakan itu kepada Penghulu-Penghulu dan Ketua-Ketua Kampung yang sedang berkhidmat pada masa ini dan akan berkhidmat pada masa-masa yang akan datang. Sekian terima kasih.

وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari.

### **Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
الْتَسْلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian. Kaola/saya menyokong sepenuhnya akan Usul yang telah dicadangkan bagi menyembahkan ucapan banyak-banyak junjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanah Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddin Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke di Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dan berkenan mengurniakan titah.

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanah Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddin Sa'adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah menyentuh tentang kepentingan belia sebagai aset negara.

Pelbagai inisiatif telah diperkenalkan bagi membolehkan para belia untuk terlibat secara langsung dalam pembangunan negara. Ini termasuklah program-program seperti program Eksekutif Muda (YEP) dan juga penglibatan belia dalam

merancang dan mengelolakan acara-acara besar seperti Hari Belia Kebangsaan. Ini menunjukkan sokongan dan kepercayaan dalam memberi pendedahan dan peluang kepada para belia untuk bukan sahaja memberi buah fikiran tetapi terus menjalankan idea-idea mereka.

Pendedahan seperti inilah yang membuatkan para belia untuk menjadi lebih *marketable*. Sektor pendidikan berperanan untuk memastikan bahawa kualiti pengajaran dari segi teknik dan juga pengisian adalah *up to date* selaras dengan keperluan negara dan serantau.

Namun, ilmu pengetahuan sahaja tidak akan mencukupi ia perlulah diganding dengan *soft skills* ataupun yang digelar pada masa kini sebagai *relevant skills* yang diperlukan memupuk para belia yang berinovasi, cekal dan tahan pukul. *It takes a village to take a child* dan perkara yang sama juga boleh dikatakan tentang para belia kitani. Ia memerlukan sokongan dan penglibatan dari pelbagai pihak bukan sahaja institusi pendidikan. Sektor lain terutama sekali bukan sektor kerajaan dan swasta juga dapat memainkan peranan dalam memberi *platform* yang bersesuaian bagi membolehkan para belia mendapat pendedahan secara holistik bagi menangani cabaran sekarang dan masa akan datang. Ini diperlukan bagi meningkatkan kualiti sumber tenaga manusia bagi memastikan para graduan adalah *marketable*.

Isu pengangguran yang semakin meningkat telah mewujudkan ketakutan

dan ketidakpastian dalam kalangan masyarakat. Kita bukan sekadar memerlukan pekerjaan di sektor awam tetapi suntikan ekonomi bagi membolehkan perniagaan berkembang.

Bagi mencapai peningkatan di sektor swasta agensi kerajaan perlu memperkuatkan peranan mereka sebagai fasilitator dengan menyediakan infrastruktur yang kuat, telus dan memudahkan proses dan peraturan.

Ini membantu dalam mewujudkan peluang pekerjaan dan mengurangkan pengangguran. *Social entrepreneurship* ialah satu sektor yang harus di terokai. Sudah terdapat beberapa inisiatif daripada pihak kerajaan dan badan bukan kerajaan dalam memajukan bidang ini termasuklah Yayasan Sultan Haji Hassanah Bolkiah *startup weekend* dan sebagainya.

Diharap sektor ini akan membantu dalam memupuk generasi baharu yang menerapkan nilai kerja sosial di samping membolehkan mewujudkan peluang pekerjaan.

Merujuk kepada proses di sektor kerajaan, di sinilah transparansi, akauntabiliti adalah sangat penting, ia menjadi kepentingan dan kemestian untuk memastikan proses audit dibuat dengan kerap dan konsisten demi mengurangkan penyelewengan di sektor awam.

Ini termasuklah pengurusan kewangan dan juga penggunaan peruntukan kerajaan bagi hal-hal yang tidak

membawa manfaat kepada produktiviti negara.

Proses sokongan pegawai-pegawai untuk kenaikan pangkat berkursus atau bertugas dalam dan luar negeri haruslah telus dan saksama sebagaimana jua garis panduan yang telah ditetapkan.

Dalam kita menyambut Hari Wanita Antarabangsa 2019 dengan tema "*Balance For Better*". Kaola ingin menyentuh tentang kepentingan keseimbangan dalam kehidupan. *Work life balance* adalah perlu bagi memastikan tenaga kerja adalah produktif ini termasuklah menguatkan institusi keluarga dan majikan tidak seharusnya mengganggu pekerja di luar waktu kerja sekiranya ia bukannya melibatkan perkara yang memerlukan keutamaan.

Bagaimanakah negara mempersiapkan bagi *Fourth Industrial Revolution*, apakah kita diberi pendekatan yang mencukupi bagi menguatkan penggunaan teknologi dalam meningkatkan produktiviti negara. Di sinilah kita memerlukan infrastruktur dan pendidikan yang bersesuaian bagi memastikan kita mendapat manfaat teknologi baharu.

Peranan kitani dalam perbincangan ini bukan hanya bagi membincangkan isu dan jalan penyelesaian tetapi bagi membina kepercayaan dalam kalangan masyarakat. Kepercayaan ialah satu asas yang diperlukan bagi menangani masalah berkaitan dengan rasuah, mesej viral dan sebagainya yang kian menjadi punca perbalahan dan merosakkan imej

institusi di mata rakyat, ianya menjadi semakin penting dan harus diberi keutamaan bagi memastikan penglibatan berterusan dengan rakyat bagi memastikan jalan penyelesaian adalah relevan dan terkini.

Kaola berharap pada sesi mesyuarat kali ini kita akan dapat terus berbincang demi mencari jalan penyelesaian terhadap isu-isu negara dan mengambil tindakan susulan bagi kebaikan semua rakyat dan penduduk di Negara Brunei Darussalam.

Sekian وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

### **Yang Berhormat Yang Dipertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah pun mendengar beberapa orang Ahli Yang Berhormat memberikan hujah-hujah tentang Usul yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Saya kira cukuplah dulu dan saya cadangkan supaya mesyuarat kita ini kita tangguhkan untuk kita berehat sebelah tengahari, إِنْ شَاءَ اللَّهُ, kita akan bersidang semula pada petang ini pada pukul 2.30 petang.

Sekian وبالله التوفيق والهداية والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته

### **(Majlis Mesyuarat Ditangguhkan)**